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سرمقاله

شرایط ایجاد ثبات 
در بازار خودرو 

اگر دولت بتواند قیمت ارز را 
ثابت نگه دارد و ثباتی نیز در 
زمینه عرضه و تقاضا ایجاد 
شود، نه تنها شاهد افزایش 
قیمت در بازار خــودرو نخواهیم بود، بلکه آهنگ 
رشد قیمت کمتر می شــود. چراکه از هم اکنون 
قیمتها بر اساس تورم ۵۰ درصدی اقتصاد پیش 
می رود. بنابرایــن از آنجا که بــازار خودرو تحت 
تاثیر نوســانات اقتصادی و مسائل سیاسی است، 
با توجه به تورم ۵۰ درصدی، اگــر دولت قادر به 
مهار نرخ ارز نباشد، با هر میزان تیراژ تولید و عرضه 
 خودرو در بازار، باز هم شاهد افزایش قابل ملاحظه 

قیمت ها خواهیم...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو
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اتصال دانش بنیان ها 
به بدنه اقتصادی کشور

واردات خودرو یکی از ابزارهای مدیریت و کنترل بازار است

تولید  مشترک خودرو  با  بنگاه های بزرگ
صفحه3

صفحه2

رشد ۸۴.3 درصدی  سرمایه گذاری خارجی 
خروج   از  اقتصاد   تک   محصولی   تحقق   می یابد

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی 
گفت: امــروز زمان ریل گذاری برای شــرکت های 
دانش بنیان و فناوری است که ظرفیت اتصال به بدنه 
اقتصادی کشور را دارند. به گزارش معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
سومین روز از نشست مدیران کارخانه های نوآوری 
سراســر کشــور با هدف ایجاد شــبکه هم افزایی 
ظرفیت های کارخانه نوآوری کشور به دعوت دفتر 
توسعه زیرساخت های فناوری برگزار  شد. این نشست 
سه روزه در آخرین روز از برگزاری خود میزبان رضا 
اسدی فرد معاون توسعه شرکت های دانش بنیان، 
شقایق حق جوی رئیس مرکز توسعه فناوری های 
راهبردی، میثم فرج الهی رئیس مرکز طرح های کلان 
و پیشرو، مهدی الیاسی معاون سیاستگذاری و توسعه 
و مسعود حسنلو سرپرست ستاد توسعه فناوری های 
فرهنگی و نرم بود. نخستین روز این نشست با حضور 
روح الله دهقانــی معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهــوری، نماینده مردم کرج 
در مجلس شورای اســلامی، مدیران کارخانه های 
نوآوری سراسر کشور به میزبانی کارخانه نوآوری و 
صنایع خلاق البرز برگزار شد. رضا اسدی فرد معاون 
توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت علمی در 
این نشست با اشاره به اینکه در شاخص های جدید 
ارزیابی شرکت های دانش بنیان؛ محدودیت های ملی 
نیز لحاظ شده است، گفت: در ارزیابی های جدید؛ 
شاخص هایی چون اشــتغالزایی، امکان صادرات 
محصولات و خدمات، افزایــش بهره وری، کاهش 
تقاضا و غیره مدنظر است و شرکت های دانش بنیان 
برای بقا در زیســت بوم فناوری و نوآوری باید این 
شاخص ها را داشته باشند. وی افزود: در رویکردها و 
ماموریت های معاونت علمی تغییراتی ایجاد شده که 
همه این تغییرات از منظر توسعه زیست بوم فناوری 
و نوآوری و افزایــش کارآیی و کارآمدی اقدامات در 

حوزه حمایت از بازیگران این...

اجتماعی

ورژن جدید برنامه شــبکه ملی اعتبار )شما( که در 
راستای اجرای طرح »کالابرگ الکترونیک« و اختصاص 
اعتبارهای حمایتی و سیاست گذاری های رفاهی کلان 
راه اندازی شده اســت، تا چند روز آینده به روزرسانی 

خواهد شد.
در گام نخســت اجرای مرحله جدید طرح کالابرگ 
الکترونیک ـ که از ۱۳ خردادماه سال جاری به صورت 
سراسری اجرا شد ـ  یارانه اعتباری خانوارهای تحت 
پوشــش کمیته امداد حضرت امام خمینــی )ره( و 
سازمان بهزیســتی کشــور که در دهک های یک تا 
سه قرار دارند، مشــمول افزایش ۲۰ درصدی اعتبار 
خرید شد؛ به عبارت دیگر، اعتبار یارانه این افراد بنابر 
شروطی، به جای ۴۰۰ هزار تومان، ۴۸۰ هزار تومان 
شارژ می شود. همچنین برای ارائه اطلاعات بیشتر به 
هموطنان، برنامه شبکه ملی اعتبار )شما( راه اندازی 
شد که از طریق این برنامه امکان استعلام میزان اعتبار و 
خریدهای انجام شده، اسامی فروشگاه های عضو، قابلیت 
شناسایی آنلاین کلیه فروشگاه ها و... برای عموم مردم 

فراهم شده است.

علیرضا عســگریان ضمن شفاف ســازی و پاسخ به 
برخی ابهامات شهروندان نسبت به اجرای این طرح، 
در پاسخ به ســوال برخی که می گویند پیامک واریز 
اعتبار را دریافت نکرده اند، گفت: این افراد می توانند 
با مراجعه به برنامه کاربردی »شما« و وارد کردن کد 
#۱۴۶۳*۵۰۰*، از شرایط  اعتبارشان آگاه شوند. وی 
همچنین با بیان اینکه نسخه جدید برنامه کاربردی« 
شما« بسیار دقیق تر شده است، اعلام کرد که این برنامه 
تا یکی دو روز آینده به روزرســانی خواهد شد. در این 
نسخه، در بخش پرسش و پاسخ، امکان تعامل فراهم 

شده است.
معاون رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین 
در پاسخ به این سوال که افراد چگونه می توانند به لیست 
فروشگاه های فعال طرح کالابرگ الکترونیک دسترسی 
داشته باشند، اعلام کرد که لیست ۵۸ هزار فروشگاه  
فعال در برنامه کاربردی »شما« مشخص است. زمانی 
که GPS تلفن همراه روشن باشد، از طریق این برنامه 
تمام مغازه های اطراف که در این طرح فعال هستند به 

کاربر نشان داده می شوند.

وزیر فرهنگ در بــدو ورود به ایران پس از ســفر به 
آمریکای لاتین و کشور ونزوئلا از امضای تفاهم نامه 
جامع مهم فرهنگی میان وزارت فرهنگ دو کشور 
در قالب ســه تفاهم نامه جنبی خبر داد و گفت: در 
ســفر اخیر به ونزوئلا وزارت فرهنگ ایران و وزارت 
اطلاع رســانی و ارتباطــات ونزوئلا در ســه حوزه 
»ارتباطات فرهنگی«، »رســانه و اطلاع رسانی« و 
»کتابخانه ملی« تفاهم نامه امضا شد. به گزارش مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، محمدمهدی اسماعیلی با اشاره به دستاوردها 
و تفاهمات فرهنگی سفر رئیس جمهور اسلامی ایران 
به ونزوئلا گفت: در دیدار با آقای ارنســتو ویلگاس 
پولژاک وزیر فرهنگ ونزوئلا توافقات بســیار خوبی 
صورت گرفت که شامل تفاهم نامه جامع پنج ساله 
ارتباطات فرهنگی دو کشور، تفاهم نامه حوزه رسانه و 
اطلاع رسانی و تفاهم نامه همکاری های کتابخانه ملی 
است. وزیر فرهنگ درباره توافقات فرهنگی صورت 
گرفته در دیدار اخیر وزرای فرهنگ دو کشور گفت: 
در کنار تاکید بر مناسبات خوب دو کشور، مقرر شد به 

بهانه نمایشگاه کتاب کاراکاس در ماه نوامبر، هیئتی 
از جمهوری اسلامی با آثار متنوع در ونزوئلا حضور 
یابد. همچنین بنا بر پیشــنهاد مشترک، قرار است 
ویژه برنامه روزهای فرهنگی ایران در ونزوئلا در زمان 
برپایی نمایشگاه کتاب کاراکاس نیز برگزار شود. وی 
از برنامه ریزی و رایزنی برای راه اندازی دفاتر رایزنی 
فرهنگی ایران در ونزئولا و برزیل نیز خبر داد و گفت: 
به زودی دفتر رایزنی فرهنگی ایران در ونزئولا و برزیل 
راه اندازی خواهد شد. یکی از موضوع هایی که پیرو 
این اقدام دنبال می شود برگزاری روزهای فرهنگی 
جمهوری اسلامی ایران در ونزئولا و سایر کشورهای 
امریکای لاتین است. اســماعیلی درباره تفاهم نامه 
همکاری های کتابخانه ملی دو کشور هم گفت: با توجه 
به مذاکرات وزیر فرهنگ ونزوئلا در تهران که چندی 
پیش با حضور رئیس کتابخانه ملی ایران برگزار شد و 
فراهم شدن زمینه ها، بخش اسپانیایی زبان کتابخانه 
ملی ایران از سوی طرف ونزوئلایی تجهیز خواهد شد 
و همین رویکرد به صورت متقابل از سوی جمهوری 

اسلامی در دستور کار است.

پنج شهر کشور چین از علی رهبری آهنگساز و 
رهبر بین المللی ارکســتر ایرانی به عنوان رهبر 
میهمان ارکسترهای سمفونیک دعوت کردند. 
علی رهبری آهنگساز و رهبر بین المللی ارکستر 
ایرانی سال ۱۳۹۴ به ارکستر فیلارمونیک چین 
در پکن دعوت شــد، پس از این کنســرت نیز 
ارکستر فیلارمونیک چین که یکی از مشهورترین 
ارکسترهای جهان اســت، در تهران حضور پیدا 
کرد و همراه با ارکستر سمفونیک تهران که زیر 
نظر علی رهبری ارتقا یافته بود، در تالار وحدت 

کنسرتی را برگزار کرد.
پــس از این کنســرت، ارکســتر ســمفونیک 
تهران نیز به چین دعوت شــد و بنیاد فرهنگی 
هنری رودکی این ارکســتر را با همراهی فرهاد 
فخرالدینی و نصیر حیدریان به چین اعزام کرد، 
پس از این رویداد هیچ گاه ارکســتر سمفونیک 
تهران به چین دعوت نشــد. علــی رهبری بعد 
از آن، یک بار دیگــر با ایوو پوگورلیــچ نوازنده 
برجسته پیانو برای کنسرت هایی به کشور چین 
 دعوت شد که آن کنســرت ها به دلیل پاندمی 

کرونا لغو شدند.
اکنون علی رهبری در کنار والری گرگیف سمت 
رهبر دایم میهمان اپُرای مارینســکی در سنت 
پترزبورگ روســیه را برعهده دارد و پنج شــهر 
مختلف کشــور چین از این آهنگســاز و رهبر 
بین المللی ارکستر ایرانی به عنوان رهبر میهمان 
ارکسترهای سمفونیک دعوت کردند که اقدامی 

بی سابقه است.

قرار است علی رهبری در کنار چندین سولیست 
بین المللی، رهبری ارکسترهای پنج شهر چین؛ 
 Nanchang( ارکستر ســمفونیک نانچانگ
Symphony orchestra(، ارکســتر 
 Hangzhou ( هانگــزو  فیلارمونیــک 
 ،)Philharmonic orchestra
 Shenz hen( ارکستر سمفونیک شنسهن
Symphony orchestra(، ارکســتر 
 Qingdao ســمفونیک کنینــگ داوو )
و   )Symphony , orchestra
 Wuhan( ارکســتر فیلارمونیــک ووهــان
Philharmonic Orchestra( را برعهده 
بگیرد که این برنامه ها از اواخر شهریورماه امسال 

آغاز خواهند شد.
علی رهبری موســیقیدان، آهنگســاز و رهبر 
بین المللــی ارکســتر متولــد ۱۳۲۷ در تهران 
اســت. او در اتریش با نام الکساندر مشهور است 
و پیش از این نیز ســمت رهبر دایم میهمان را 
در ارکســترهایی همچــون فیلارمونیک رادیو 
تلویزیون بلژیک، فیلارمونیک چک و فیلارمونیک 
بلگراد برعهده داشته است. وی مدیریت هنری 
ارکسترهای ســمفونیک شــهرهای بروکسل، 
مالاگا، زاگرب و مالاگا را نیز عهده دار بوده است. 
این آهنگســاز با رهبری بیش از ۱۲۰ ارکستر 
مطرح دنیا و ضبط حدود ۲۵۰ آلبوم اثر موسیقی 
کلاسیک جهانی با مهمترین ارکسترها و اپُراهای 
دنیا یکــی از مطرح ترین چهره های موســیقی 

ایران است.

یک رسانه ســعودی از توافق اولیه ایران و مصر برای 
تشکیل کمیته مشترک در راستای از سرگیری روابط 
خبر داد. شبکه ســعودی العربیه به نقل از منابع خود 
از موافقت اولیه تهران و قاهره برای تشکیل کمیته ای 
ایرانی - مصری برای احیای روابط و هماهنگی امنیتی 
میان دو کشور خبر داد. اخیرا یک منبع عراقی که به 
همراه محمد شیاع السودانی، نخســت وزیر عراق به 
قاهره سفر کرده بود در گفت وگو با العربی الجدید تاکید 
کرد که السودانی و عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهور 
عراق در رایزنی های خود به مسائل سیاسی مشخصی 
از جمله وساطت بغداد میان ایران و مصر و اهمیت تداوم 
آن پرداختند. یک منبع دولتی عراقی در گفت وگو با 
العربی الجدید اعلام کرد که محمد شیاع السودانی در 
سفرش به مصر درخصوص وساطت بغداد میان تهران و 
قاهره رایزنی خواهد کرد. اخیرا عبدالله بن ناصر الرحبی، 
ســفیر عمان در مصر در گفت وگو با اسپوتنیک اعلام 
کرد که بعد از میانجیگری های مسقط، ایران بار دیگر 
آمادگی اش برای از سرگیری روابط با مصر را اعلام کرد. 
وی گفت: طی سفر سلطان هیثم بن طارق، پادشاه عمان 
به تهران بعد از سفری که به قاهره انجام داده بود، ایران 
بار دیگر اعلام کرد که قصد دارد اختلافات را کنار بگذارد 
و روابطش با مصر را از ســربگیرد و این امر در راستای 
منافع تمام منطقه خواهد بود. سفیر عمان در قاهره با 
اشاره به اشتراکات سیاسی کشورش با مصر خاطرنشان 
کرد که در ســفر ســلطان هیثم بن طارق به مصر به 

موضوع از سرگیری روابط تهران و قاهره پرداخته شد. 
برخی منابع مصری نیز اخیرا در گفت وگو با الشــرق 
الاوسط با اشاره به رغبت و تمایل ایران برای از سرگیری 
روابط با قاهره تاکید کردند که مصر از این مساله استقبال 
می کند. این منابع آگاه اعلام کردند که قاهره امیدوار 
است روابط دوجانبه اش با تهران تقویت شود به گونه ای 
که این روابط هماهنگ با سیاست منطقه ای مصر باشد. 
این منابع با اشاره به مواضع مسئولان و مقامات ایرانی و 
در راس آن ها حسین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه ایران 
تاکید کردند که سیگنال های مثبت و مکرر ایران برای 
از سرگیری روابط با قاهره در سطح جهان خبرساز شده 
است. همچنین نبیل فهمی، وزیر خارجه پیشین مصر 
در گفت وگو با الشرق الاوسط گفت که گزارشات منتشر 
شده درخصوص تمایل مصر برای برقرای روابط با ایران 
یک موضع ابتدایی است، به نظر می رسد که دو طرف 
ایرانی و مصری تمایل دارند که روابط شان را گسترش 
دهند و ایران اخیرا مواضع زیادی در این زمینه داشته 
است. منابع سیاســی عراقی نیز اخیرا در گفت وگو با 
روسیاالیوم به جزئیات سفر عمار حکیم، رهبر جریان 
حکمت ملی عراق به قاهره و دیدار با مقامات ارشد مصر 
پرداختند. این منابع با اشــاره به چند نشست امنیتی 
میان مسئولان ایرانی و مصری در بغداد اعلام کردند 
که عمار حکیم پیام ایران برای از ســرگیری روابط با 
مصر را به عبدالفتاح سیسی، رئیس جمهور این کشور 

منتقل کرده است.

یک کارشناس مسائل بین الملل با بیان این که ضرورت 
دارد تا توافق های گذشته با آمریکای لاتین پیگیری شود، 
اظهار داشت: با توجه به اشتراکاتی که با آمریکای لاتین 
داریم باید از این نظم جدید جهانی، ابزارها و فرصت های 
موجود همانند سایر کشورها بهره برداری کنیم. فرشید 
باقریان در تحلیل خود از ســفر رئیس جمهور به ســه 
کشور آمریکای لاتین گفت: نکته مهم اینجاست که ما 
در آمریکای لاتین مهمان ناخوانده نیســتیم، در زمان 
آقای احمدی نژاد حضور ایــران در این منطقه پر رنگ 
بود و توافق ها و پیمان های متعددی امضا شد که بخشی 
از آن ها جنبه تبلیغاتی داشت اما ضرورت دارد که این 
موضوعات پیگیری شود. وی با انتقاد از این که ایران سند 
ملی سیاست خارجی ندارد، اظهار داشت: ضروری است 
در دوره های مختلف ریاست جمهوری این توافق ها و 

قراردادها پیگیری شود، این ها ثروت ملی است.
این کارشناس مســائل بین الملل همچنین بیان کرد: 
مساله دیگر اینکه به زعم و اعتراف بولتون که در مصاحبه 
با الجزیره گفته بود آمریکایی ها در بیش از ۱۰۰ کودتا، 
براندازی و سرنگونی دخالت داشته اند که یکی از اولین 
کودتاهای برون مرزی زمان آیزنهاور و سرنگونی مصدق 
در ایران بود و مابقی اکثرا در آمریکای جنوبی رخ داده، 
لذا از منظر کودتا و یا بر اندازی آمریکای لاتین با ایران 

همسو است. باقریان افزود: بنابراین ما مشترکات زیادی 
با کشورهای آمریکای لاتین داریم و این صبغه تاریخی 
باعث می شود تا مهمان ناخوانده نباشیم، آشنا هستیم 
و شخصیت هایی چون چه گوارا، بولیوار، زاپاتا و...افرادی 
بودند که برای بیرون راندن استعمار و استثمار آمریکا 
تلاش کردند.  وی همچنین یادآور شــد: یکی دیگر از 
مســائلی که هنوز هم در آمریکای لاتیــن وجود دارد، 
دولت های دست نشانده توســط آمریکایی ها است که 
سایر کشورها نتوانند کاری یا اقدامی انجام دهند و افرادی 
در این حکومت ها روی کار هســتند که منافع آن ها را 
تامین کنند. این کارشناس مسائل بین الملل در ادامه 
اظهار داشت: با درک این مســائل، ما برای بقای رابطه 
نیاز به یک ابزار داریم بعد از بازگشت ناوگروه ۸۶ ارتش 
به ایران، شرایط برای دسترســی به آب های کارائیب و 
دور دست فراهم تر شد، لذا نیاز به ابزار داریم که الان در 
اختیار جمهوری اسلامی ایران است. اگر صبغه تاریخی 
و احساسی مشترک سیاسی و نیز سرمایه گذاری داریم 
باید از این نظم جدید جهانی و این ابزار استفاده کنیم. 
اگر توجه داشته باشــیم هنوز روحیه ضد آمریکایی در 
آمریکای لاتین وجود دارد که خیلی از مسائل را از دید 
غرب نگاه می کند و ما هم امروز ابزاری داریم که می توانیم 

به دور دست ها نظر کنیم. 

معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش، 
با بیان اینکه به هیچ عنوان بحث لو رفتن ســوالات 
امتحان نهایی را نداشتیم ولی موضوع انتشار سوال 
اتفاق افتاده اســت، درباره شــائبه  تقلبات وسیع در 
امتحانات نهایی امســال و نگرانی بابــت تاثیر ۴۰ 
درصدی و قطعی آن در کنکور، گفت: فرآیند آزمون 
مورد نظارت جدی بود. ذی نفعانی هستند که مخالف 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی در خصوص تغییر 
در شیوه پذیرش دانشگاه اند و ممکن است در این ایام 
هم اخبار کذبی را منتشر کرده باشند. محمد مهدی 
کاظمی با بیان اینکه به هیچ عنــوان بحث لو رفتن 
سوالات امتحان نهایی را نداشتیم ولی موضوع انتشار 
سوال اتفاق افتاده است، اظهار کرد: همانطور که بارها 
از سوی وزارت آموزش و پرورش، وزیر، ریاست مرکز 
سنجش و بنده مطرح شده اســت، به هیچ عنوان لو 
رفتن سوالات امتحان نهایی اتفاق نیافتاده است چراکه 
لو رفتن سوالات قبل از شروع آزمون است و بالاخره بعد 
از شروع آزمون ممکن است انتشار سوال اتفاق افتاده 

باشد که این موضوع رخ داده است.
وی با اشاره به اینکه بعضا دانش آموزان علیرغم تفتیش 
بدنی ابزارهایی را به هر نحوی همراه خود سر جلسه 
آزمون برده اند، ادامه داد: ابزارهای برده شــده ســر 
جلسات امتحان متفاوت است. ممکن است گوشی 
موبایل باشد یا بعضا ابزاراهای جاسوسی هم در بین 
ابزارهای برده شده ســر جلسه امتحان نهایی وجود 
داشته باشد لذا این بحث هســت اما همه این موارد 

شناسایی شده اند.
بنا بر اظهارات معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش 
و پرورش، با توجه به شــخصی سازی شدن سوالات 

امتحان نهایی با حوزه های امتحانی و نیز شــخصی 
سازی شدن برگه های پاسخ نامه به نام دانش آموزان، 

تقلبات این چنینی قابلیت رصد شدن دارند.
وی بیان کرد: پاسخ برگ ها شخصی سازی شده به نام 
هر دانش آموز است. پاسخ نامه هر دانش آموزی یک 
کد دارد که آن کد دقیقا منحصر به فرد و مربوط  به آن 
فرد است. خود ســوالات نیز شخصی سازی شده به 
حوزه آزمون هستند یعنی اگر سوالات از جلسه آزمون 
منتشر شود نشانه هایی در برگه سوال وجود دارد که 
می توانیم بلافاصله تشخیص دهیم این از کدام ۵۰۰۰ 
حوزه امتحانی ما انتشار یافته و بلافاصله فرد مربوطه 
را با ابزارهای سیگنال یابی که در سطح حوزه آزمون 

وجود دارد، شناسایی می کنیم.
کاظمی تاکید کرد: پس از انتشار این موارد، بلافاصله 
این موضوع مورد رصد قرار می گیرد. به طوری که در 
لحظه اول حوزه امتحانی مشــخص و فرد شناسایی 
می شــود. تا هم اکنون نیز افراد متخلفی که اقدام به 
تقلب کرده اند شناسایی شده اند. تا امروز ۱۸۰۳ مورد 
تخلف ثبت شده داشتیم که متناسب با تخلفی که 
دانش آموزان کرده اند آرایی برایشان صادر شده است.

وی در پایان سخنان خود با اشاره به اتمام امتحانات 
نهایی در روز پنجشــنبه ۲۵ خرداد، درباره انتشــار 
نمرات اظهار کرد: نمرات معمولا همیشه در نیمه اول 
تیر ماه به کارنامه می رسند. نمرات برخی از دروس 
تعیین شده و عمده تصحیح ها انجام شده است. درس 
به درس متفاوت اســت. دانش آموزان نیز می توانند 
از طریق پنجره واحد آموزش و پــرورش  به آدرس 
my.medu.ir نمرات خود را ببینند و اگر اعتراضی 

دارند آنجا ثبت کنند.

تشکیل کمیته مشترک میان تهران و قاهره برای ازسرگیری روابطراه اندازی سامانه تلفنی »کالابرگ الکترونیک«

ضرورت پیگیری توافقات گذشته با کشورهای آمریکای لاتین

امکان شناسایی سریع متقلبان با شخص سازی سوالات

سياسیفرهنگی 

افتتاح رایزنی های فرهنگی ایران در ونزوئلا و برزیل

دعوت ۵ ارکستر سمفونیک چین از آهنگساز ایرانی



اقتصاد2
ایران

تامین مالی ۲۷ هــزار پروژه 
نهضت ملی مسکن 

سرپرست بانک مســکن از پرداخت ۸۵ هزار 
میلیــارد تومــان وام برای اجــرای ۲۷ هزار 
پروژه  طــرح نهضت ملی مســکن خبر داد و 
 گفت: ۵۹۸ هــزار متقاضی تاکنــون افتتاح 

حساب کرده اند.
علــی عســکری اظهــار کــرد: تاکنــون 
بیــش از یک میلیــون نفر در طــرح بزرگ 
نهضت ملــی مســکن ثبت نــام کردند که 
۵۹۸ هــزار نفــر مراحــل ثبت نام خــود را 
 تکمیل، افتتــاح حســاب و مبلــغ اولیه  را 

واریز کرده اند.
وی با اعلام این که بانک مســکن درمجموع 
۸۵ هزار میلیارد تومان تســهیلات پرداخت 
کرده اســت، افزود:  ۲6 هزار و ۷۵۷ قرارداد 
ســاخت در قالب نهضت ملی مســکن امضا 
 شــده که شــامل ۲۵1 هــزار و 6۹۲ واحد 

می شود.
وی با یــادآوری این که ۲0 هــزار و 11۷ نفر 
به صورت خــود مالک در طــرح نهضت ملی 
مســکن حضور دارند که شــامل ۷۹ هزار و 
۹۵0 واحد اســت، گفت: بانک مسکن سعی 
می کنــد در ادامــه تامیــن مالی بــا حفظ 
شــان نظارتــی، روی کیفیــت و ســرعت 
 تولیــد مســکن در جای جای ایــران توجه 

داشته باشد.

مالیات مقطوع نصف کسبه خرد 
صفر شد

بر اســاس اعلام ســازمان مالیاتی، مالیات 
مقطــوع نیمــی از صاحبان مشــاغل، صفر 
شــد. برای بیش از 4 میلیون مــودی که از 
تســهیلات تبصره 100 اســتفاده کرده اند 
مالیات صفر در نظر گرفته شــده است. برای 
حدود 1.۵ میلیــون نفر از کســبه خرد نیز 
 مالیات حداکثــر ۵ میلیــون تومانی لحاظ 

شده است.
برای حدود 60 هزار مــودی نیز بیش از 30 
میلیون تومــان مالیات برای عملکرد ســال 
1401 تعیین شده است. تا این لحظه حدود ۸ 
میلیون مودی)صاحبان مشاغل( از تسهیلات 
تبصره ماده 100 قانون مالیاتهای مســتقیم 

استفاده کرده اند.

صادرات نفت ایران به بالاترین 
رقم طی ۵ سال گذشته رسید

صــادرات نفت خــام ایــران در مــاه مه از 
1.۵میلیــون بشــکه در روز فراتــر رفت که 
بالاترین رقم صــادرات ماهانــه از ۲01۸ را 

نشان می داد.
صــادرات و تولیــد نفــت ایــران علی رغم 
تحریم های آمریکا به یک رکــورد جدید در 
۲0۲3 رسیده است، بدین ترتیب نفت ایران 
در شرایطی که ســایر تولیدکنندگان تولید 
خود را محــدود کرده اند، بــر عرضه جهانی 
نفت افزوده اســت. صادرات نفــت تهران از 
زمان خــروج دونالد ترامــپ، رئیس جمهور 
سابق آمریکا از قرارداد اتمی برجام در ۲01۸ 
و اعمال دوبــاره تحریم ها با هــدف محدود 
 کردن صادرات و درآمد نفــت ایران، کاهش 

یافته بود.
صادرات نفت خــام ایران در ماه مــه از 1.۵ 
میلیون بشکه در روز فراتر رفت که بالاترین 
رقم صادرات ماهانه از ۲01۸ را نشان می داد. 
صادرات نفت ایــران در ۲01۸، قبل از خروج 
آمریکا از قرارداد برجــام، حدود ۲.۵ میلیون 

بشکه در روز بود.
ایران تولید نفت خام خــود را در ماه مه بالاتر 
از 3 میلیون بشکه در روز اعلام کرد که حدود 
3 درصد از عرضه جهانی نفــت و طبق آمار 
اوپک، بالاترین رقم از ۲01۸ اســت. آژانس 
بین المللی انــرژی در این هفتــه اعلام کرد 
ایران در ماه مه ۲.۸۷ میلیون بشــکه در روز 
 نفت تولید کرده که نزدیک به آمار رسمی این 

کشور است.
افزایش تولید و صادرات نفت ایران در شرایطی 
صورت می گیرد که ائتلاف اوپک پلاس تولید 
خود را برای حمایت از بازار نفت پایین آورده 
است. یکی از سخنگویان وزارت امور خارجه 
آمریکا گفت تمام تحریم هــای ایران پابرجا 
خواهد بود و این کشور با تمام کسانی که این 
تحریم ها را نقض کنند برخورد می کند. چین 
بزرگ ترین مشتری نفت ایران است و برخی از 
بشکه های نفت این کشور به سوریه و ونزوئلا 

می روند.

اخبار

بررســی آمارهــا نشــان 
حجــم  می دهــد 
ســرمایه گذاری خارجی 
از ابتــدای فعالیت دولت 
سیزدهم تا فروردین امسال 
6 میلیارد و ۵1 میلیون دلار بود که در مقایسه با مدت 
مشابه فعالیت دولت قبل ۸4.3 درصد رشد داشته 
است. به گزارش ایرنا، ســرمایه گذاری خارجی در 
زمینه های مختلف اقتصادی برای کشوری مثل ایران 
که اقتصاد آن بر پایه نفت است گزینه ای مطلوب در 
تجارت خارجی است زیرا در شــرایطی که کشور 
به واســطه تحریم های ظالمانه غربی با چالش های 
فروش نفت مواجه اســت، ارزآوری و انباشت ثروت 

ملی را برای کشور به ارمغان دارد.
متنوع کردن سبد اقتصادی و خروج از اقتصاد تک 
محصولی از دیگر مزایای سرمایه گذاری خارجی در 
کشور است که با برنامه ریزی اصولی، تدوین نقشه راه 
مدون، تسهیل روند سرمایه گذاری و در نظر گرفتن 
معافیت های مالیاتی برای ســرمایه گذاران نتیجه 

برد-برد دارد.
به باور کارشناسان و صاحبنظران مهم ترین چالش 
سرمایه گذاری در ایران ساختار اقتصادی است. نبود 
ثبات اقتصادی، ریسک بالای سرمایه گذاری به دلیل 
تحریم های خارجی، آشــنا نبودن سرمایه گذاران 
از جایگاه اقتصادی ایران، قانون و مقررات دســت و 
پاگیر مهم ترین مانع جذب سرمایه و سرمایه گذاران 
خارجی در کشور محسوب می شود. با روی کار آمدن 
دولت ســیزدهم و اصلاح رویکرد سیاست گذاری 

نســبت به گذشــته و اتخاذ راهبردهای فعالانه با 
کشورهای همسایه و همســو به عنوان کشورهای 
هدف برای ورود ســرمایه به کشــور شرایط تغییر 

کرده است.
بر اســاس آمار دریافتی از بانک اطلاعاتی سازمان 
ســرمایه گذاری خارجی از ابتدای دولت سیزدهم 
تــا پایــان فروردیــن 140۲، تعــداد 401 طرح 
ســرمایه گذاری خارجی به ارزش ســرمایه گذاری 
خارجی مصوب 10 میلیارد و ۷6۵ میلیون دلار که 
شامل 360 طرح جدید به ارزش 10 میلیارد و ۲۵4 
میلیون دلار و 41 طرح افزایش ســرمایه طرح های 
موجود با ارزش ســرمایه خارجــی ۵11 میلیون 

دلار به تصویب هیات رسید. از مجموع 401 طرح 
سرمایه گذاری خارجی مصوب هیات سرمایه گذاری، 
4۵ طرح به دلیل عدم ورود بخشی از سرمایه مصوب 
به کشور باطل شد. درمجموع می توان گفت میزان 
ســرمایه گذاری خارجی مصوب معتبــر در دوره 
عملکرد دولت ســیزدهم تا پایان فروردین ســال 
140۲؛ تعداد 3۵6 طرح سرمایه گذاری خارجی به 
ارزش سرمایه گذاری خارجی مصوب 6 میلیارد و ۵1 

میلیون دلار است.
جزئیات سرمایه گذاری خارجی در ایران از ابتدای 
دولت ســیزدهم تا پایان فروردین سال 140۲ در 
جدول درج شــده است. براســاس آمار بیشترین 

ســرمایه گذاری های مصــوب معتبــر مربوط به 
بخش خدمــات )حــوزه ســرمایه گذاری نفت در 
بخش خدمات( بــا ۵0.6 درصد، صنعــت با 3۲.3 
درصد و انرزی 11.3 درصد اســت. مقایسه میزان 
سرمایه گذاری ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم 
و دولت قبل نشــان می دهد میزان سرمایه گذاری 
در دولت کنونی ۸4.3 درصد رشــد داشت. میزان 
ســرمایه گذاری دولت قبل در ســال های 13۹۲ و 

13۹3 برابر یک میلیارد و 30 میلیون دلار بود.
همچنین بررسی آمار 10 ســال گذشته حاکی از 
این است که حجم سرمایه گذاری از سال 13۹۲ به 
یک باره کاهش قابل توجهی داشــته است و از سه 
میلیارد و ۹۷6 میلیون دلار در سال 13۹1 به ۷3۹ 
میلیون دلار در ســال 13۹۲ رسیده است. در سال 
13۹۵ حجم ســرمایه گذاری بهبود یافت و به رقم 
یک میلیارد و ۷43 میلیون دلار رسید و این روند در 
سال های بعد همواره با افت و خیز همراه بوده است.

سال 13۹۹ که همزمان با انتخابات دولت سیزدهم 
بود حجم ســرمایه گذاری خارجی ۲ میلیارد و 36 
میلیون دلار شد و در نخستین سال فعالیت دولت 
سیزدهم )ســال 1400( این عدد 34۲.۵ میلیون 
دلار رشد داشت و در سال 1401 برابر چهار میلیارد 

و 1۹3 میلیون و 33۸ میلیون دلار بود.
براساس این گزارش روسیه، امارات متحده عربی، 
افغانســتان، ترکیه، عراق و چین، 6 کشور نخست 
سرمایه گذار در ایران هستند. در بین این کشورها 
روسیه اگرچه چهار مجوز ســرمایه گذاری را دارد 
اما با ۲ میلیارد و ۷64 میلیون دلار بیشترین حجم 
 ســرمایه گذاری در کشــور را به خــود اختصاص 

داده است.

خروج از اقتصاد تک محصولی تحقق می یابد

رشد ۸۴.۳ درصدی سرمایه گذاری خارجی 

رشد نرخ سود بین بانکی
نرخ سود شبانه بانک ها ۲۳.۴۸ 

درصد شد
روند نزولی نرخ سود بین بانکی در هفته گذشته 
متوقف شــد؛ برهمین اســاس نیز نرخ سود با 
افزایش نســبت به هفته قبل به ۲4.4۸ درصد 
رســید.نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به 
چهارشنبه ۲4 خرداد با افزایش نسبت به هفته 
قبل از آن، بــه ۲4.4۸ درصد رســید.نرخ بهره 
بین بانکی در هفته منتهی به 1۷ خردادماه سال 
جاری با کاهش ۲1 صدم درصــدی به ۲3.44 
درصد رسیده بود. این نرخ در هفته پیش از آن 
نیز با کاهش یک دهم درصدی به ۲3.6۵ درصد 
رسیده بود. کاهش نرخ بهره بین بانکی از هفته 
منتهی به 3 خرداد ماه آغاز شــده بود و در این 
مدت 31 صدم درصد کاهش یافت ولی این روند 
از هفته منتهی به ۲4 خردادماه متوقف و افزایشی 
شد. روند صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن 
ماه سال گذشته آغاز شد؛ از هفته منتهی به 30 
آذرماه، نرخ سود بین بانکی وارد کانال ۲1درصدی 
شده و تا هفته منتهی به 1۹ بهمن ماه در همین 
کانال در نوسان بود ولی از ۲6 بهمن ماه این نرخ 
رکورد جدیدی در کانــال ۲۲درصدی به ثبت 
رســاند و حالا این نرخ در کانال ۲3درصدی در 
نوسان است. بانک مرکزی در واکنش به افزایش 
نرخ سود بین بانکی، کریدور این نرخ را که پیش 
از این از 14 تا ۲۲ درصد بود به 1۷ تا ۲4 درصد 
افزایش داد، نرخ بهــره بین بانکی اما بار دیگر به 
سقف کریدور جدید خود نزدیک می شود و باید 
دید که بانک مرکزی اجازه شکســته شدن این 

سقف را خواهد داد یا نه.

جزئیات قطعی ها و تامین برق صنایع 
سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه برق ۹0 درصد 
واحدهای صنعتی بدون محدودیت تامین خواهد 
شد، گفت: برق مورد نیاز واحدهای صنعتی مستقر 
در شهرک های صنعتی و واحدهای صنعتی خارج 
از شــهرک های صنعتی با دیماند بیش از ۵00 
کیلووات نیز از ۲0 خرداد تا 1۷ شهریور در شش و 

نیم روز هفته به طور کامل تأمین خواهد شد.
مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به برنامه تامین 
برق صنایع در تابستان سال جاری اظهار داشت: 
برنامه تامین برق صنایع کشور در تابستان سال 
جاری با هدف تولید حداکثری در سال رشد تولید 
و با در نظر گرفتن محدودیت های فنی صنایع و 
ملاحظات کنترل بازار محصولات طی جلســات 
متعدد کارشناسی بین وزارتخانه های صمت و نیرو 
و همچنین بهره گیری از تجربه سال گذشته تدوین 

و ابلاغ شده است.
وی افزود: برق مورد نیاز کلیه واحدهای صنعتی 
کوچک و واحدهــای صنفی- صنعتــی به ویژه 
کارگاه های تولیدی کوچک که بیش از ۹0 درصد 
کل واحدهای صنعتی و تولیدی کشــور )حدود 
۵۸0هزار واحد صنعتی( را شامل می شود، بدون 

هیچ محدودیتی تأمین خواهد شد. 
ســخنگوی صنعت برق گفت: برق مــورد نیاز 
واحدهای صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی 
و واحدهای صنعتی خارج از شهرک های صنعتی 
با دیماند بیش از ۵00 کیلووات نیز از ۲0 خرداد تا 
1۷ شهریور در شش و نیم روز هفته به طور کامل 
تأمین خواهد شــد و صرفاً نصف روز در هفته و از 
ســاعت 11 تا ۲3 در برنامه های مدیریت مصرف 

مشارکت خواهند کرد.
وی ادامه داد: با توجه به برنامه ریزی صورت گرفته، 
امکان جبران محدودیت این نصــف روز و تولید 
حداکثری برای این واحدها در ســایر ایام هفته 
)شش روز و نیم( با جابه جایی ساعات کاری حتی 
به صورت شبانه روزی فراهم است. رجبی مشهدی 
خاطرنشان کرد: برق مورد نیاز صنایع بزرگ )حدود 
300 واحد صنعتی( مطابق برنامه مدیریت مصرف 
ابلاغی وزارت نیرو و وزارت صمت در دوره تعیین 

شده تامین خواهد شد.
 وی افزود: مشارکت این واحدها از طریق جابجایی 
بخشی از بار مصرفی آنها از ساعات اوج به ساعات 
غیراوج و نیز مدیریت زمان بهره برداری از تجهیزات 
وابسته به انرژی در برنامه های مدیریت مصرف بوده 
و در سایر زمان های دوره تابستان، انرژی مورد نیاز 
این واحدها بطور حداکثری تامین خواهد شــد. 
همچنین انرژی مورد نیاز صنایع مهم مانند سیمان 
نیز متناسب با نیاز تولید آنها در این دوره و در طول 
شبانه روز تامین خواهد شــد. وی ابراز امیدواری 
کرد که با مشارکت مردم در طرح پاداش کاهش 
مصرف بدون خاموشی ســال جاری را پشت سر 
بگذاریم. رجبی مشهدی تاکید کرد: لازم به ذکر 
است کشور در حال توسعه است بنابراین فرآیند 
 توسعه نیروگاه های کشــور به هیچ وجه متوقف 

نخواهد شد.
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معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه ۹ درصد 
سطح شهرهای کشور بافت فرسوده هستند، گفت: 
سطح شهر کشورمان ۸۵0 هزار هکتار است اما سطح 
بافت های فرســوده ۷4 هزار هکتار است و در حال 
حاضر 1۵ درصد پروانه های ساخت متعلق به این 

محدوده ها هستند.
محمد آیینی، معاون وزیر راه و شهرســازی درباره 
نتیجه طراحــی و اجرای کشــور های دولت برای 
افزایش مشارکت مردم در نوسازی بافت های فرسوده 
و آخرین آمار ساخت و ساز در این محدوده ها اظهار 
داشت: اقدام موثری در طراحی بسته های تشویقی 
که باعث افزایش مشــارکت بود، طراحی مشوق ها 
براساس شــرایط خاص مناطق مختلف بود از آن 

رو شهرها می توانند با شــرایط منحصر به خود و با 
توجه به شرایط اقلیمی و زیست محیطی آن منطقه. 
بسته تشویقی خاص به خود را داشته باشند و این 
لازم الاجرا اســت و برای شــهرهایی مانند تبریز و 
تهران بسته های خاص منطقه طراحی شده است. 
۵0 شهر دیگر در حال طراحی بسته تشویقی خاص 

خود هستند .
وی با اشاره به رشد مشــارکت ها در نوسازی بافت 
فرسوده، ادامه داد: در این شــهرهایی که بسته را 
طراحی و به اجرا رســاندند در مشــارکت نوسازی 
بافت فرسوده روند رو به رشــدی را در حال تجربه 
هســتیم بطوری که در تهران در فروردین امسال 
نسبت به سال گذشته رشد 4۲۵ درصدی را تجربه 

کردیم. در حالی که فروردین 1401 تعداد پروانه ها 
۲۵1 فقره بــوده در فروردین امســال این عدد به 
1330 فقره رسیده  و اردیبهشت ماه سال گذشته 
630 پروانه در نوســازی بافت فرسوده صادر شده 
این عدد در اردیبهشــت امســال تا16۷0 پروانه 
 افزایش یافت و مجموع دو ماه رشــد ۲1۵ درصد 

را تجربه کردیم .
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری افزود: همچنین 
نسبت به ۵ ماه آخر سال گذشته رشد 300 درصدی 
را شاهد هستیم و این افزایش ها اثر مصوبه و بسته 
تشویقی را نشــان می دهد.  آیینی گفت: شاخص 
دیگری که نشان دهنده رشد مشارکت ها بوده، این 
است که سطح خالص بافت های فرسوده حدود ۹ 

درصد سطح شهر هستند. سطح شهر کشورمان ۸۵0 
هزار هکتار است اما سطح بافتهای فرسوده ۷4 هزار 
هکتار است و در ۹ درصد سطح شهرهای کشور 1۵ 
درصد پروانه نوسازی بافت فرسوده صادر شده و 1۵ 
درصد پروانه های ساخت متعلق به این محدوده ها 
هستند و این نشــان دهنده سیاست گذاری برای 

نوسازی بافت فرسوده است.
وی تاکید کرد: هدف ما رســیدن ایــن عدد به ۲۵ 
درصد است و از آغاز طرح نهضت ملی مسکن در ۲۵ 
هزار پروژه بالغ بر 114 هزار 600 واحد مسکونی در 
حال ساخت هستند در در 6۷ شهر افتتاح  هایی هم 
داشــتیم و عرضه در بافت فرسوده در حال افزایش 

است.

ایسنا/خوزســتان وزیر اقتصاد گفــت: در ماه های 
نخستین 140۲ نسبت به مدت مشابه سال های قبل 
1۵ درصد کاهش میزان رسوب در کالاهای تجاری 
کشور داشتیم. سید احسان خاندوزی در بندر امام 
خمینی )ره( در جمع خبرنگاران اظهار کرد: با توجه 
به اینکه قرار بود گزارشی به هیات دولت در خصوص 
آخرین وضعیت تجارت در نقاط گمرکی، مرزی و بنادر 
کشور تهیه شود امروز از منطقه ویژه بندر ماهشهر 
بازدید کردیم و پس از این نیز با حضور در هرمزگان از 

منطقه ویژه شهید رجایی بازدید خواهیم کرد.
وی افزود: در کشور ســالانه حدود 160 میلیون تن 
کالای صادراتی و وارداتی وارد مرزها و گمرکات کشور 
می شود که از این تعداد در برخی از ایام سال حدود 
۵00 هزار تن کالا به عنوان رســوب باقی می ماند و 
پس از مدتی نیز وارد کشور می شــود. وزیر اقتصاد 
گفت: رســوب کالا در گمرکات و بنادر کشور حدود 
3 هزارم درصد از حجم تجارتی است که در اقتصاد 
ایران انجام می شود و رویه ای متعارف در فرآیندهای 
تجاری کشور اســت. خاندوزی عنوان کرد: در سال 
140۲ هیات دولت برای اینکه این فرآیند در خصوص 
کالاهای اساسی و تجهیزات حوزه سلامت و دارو به 
سرعت انجام شــود و حتی این عدد 3 هزارم درصد 

نیز کاهش یابد، مصوبه کاهش حقوق نرخ ورودی از 
4 درصد به یک درصد را صادر کرده است. وی ادامه 
داد: همچنین هیات دولت در خصوص نرخ مالیات بر 
ارزش افزوده اکثر این کالاها مصوبه کاهش از ۹ به یک 
درصد را داشته است. در وزارت اقتصاد و گمرک ایران 
نیز زمینه را برای اخذ ضمانت نامه به جای سایر مدارک 
و همچنین ترخیص درصدی فراهم کرده ایم تا رسوب 
کالا به حداقل برسد. وزیر اقتصاد گفت: در ماه های 
نخستین 140۲ نسبت به مدت مشابه سال های قبل 
1۵ درصد کاهش میزان رسوب در کالاهای تجاری 
کشور داشتیم. بخشی از کالاها که در انبارها و مناطق 
گمرکی وجود دارد به دلیل این است که این کالاها 
شناسه های ارزی برای تخصیص ارز خود را دریافت 
نکرده اند یا به دلیل عدم دریافت استعلامات لازم از 
بخش های مسئول بوده است. خاندوزی عنوان کرد: 
همچنین برخی از کالاها نیز علی رغم تعیین تکلیف به 
دلیل احکام قضایی امکان ترخیص ندارند. وی ادامه 
داد: در خوزستان ۲۹ هزار دستگاه وجود دارد که به 
دلیل مسائل قضایی بلاتکلیف باقی مانده است. اگر 
مقام قضایی مساعدت داشته باشد می توانیم اکنون 
که هنوز تابستان و فصل گرما آغاز نشده است از این 

ظرفیت استفاده بهتری داشته باشیم.

وزیر صمت گفت: مذاکراتی درباره تجارت ترجیحی 
بین ایران و ازبکستان در حال انجام است و طی روزها 
و هفته های آینده این موضوع نهایی می شود. عباس 
علی آبادی در اجلاس کمیســیون های مشترک 
همکاری های اقتصادی ایران و ازبکســتان درباره 
تجارت ترجیحی بین دو کشور اظهار داشت: اصل 
اسنادی که قرار است به امضا برســد در این باره 
است اما فهرستی از اقلامی که در خصوص تجارت 
ترجیحی بین دو کشور مورد توجه است، تهیه شده 
که قرار است دو کشــور در زمینه آن به یک توافق 
برســند، بنابراین مذاکراتــی در این خصوص در 
حال انجام است و طی روزها و هفته های آینده این 

موضوع نهایی می شود.
وزیر صمت همچنین با بیان اینکه مدت ها بود که 
در خصوص اسناد زیرساختی برای توسعه تجارت 
دو کشور ایران و ازبکستان صحبت می شد، گفت: 
مسائل مربوط به اسناد توســعه تجارت ایران و 
ازبکستان متوقف بود که خوشبختانه با همکاری 
ما و همچنین ازبکستانی ها، اسناد تقریباً آماده 
اســت و امیدواریم فردا در حضور رئیس جمهور 

دو کشور امضا شود.
علی آبادی افزود: یک پیوســت اقلام نیز وجود 

دارد، امیدوار هســتیم در روزها و ماه های آینده 
این پیوست نیز آماده شود که می تواند مبنایی 
را برای توسعه تجارت دو کشــور فراهم سازد. 
همچنین یک زمینه جدید بــرای همکاری در 
حوزه برق و انرژی فراهم است که در انتظار بازدید 
طرف ازبکستانی از صنایع مربوط به آن هستیم 
زیرا در این زمینه پتانسیل های بسیار خوبی برای 
همکاری وجود دارد و امیدواریم این پتانسیل ها 

فعال شود.
وی گفت: برای رسیدن به تراز تجاری مطلوب، 
اقداماتی انجام شــده و تأکید ما فراهم ســازی 
زیرســاخت هایی از جملــه زیرســاخت های 
لجستیکی اســت. وزیر صمت تصریح کرد: در 
زمینه مالی نیز باید شــرایط تســهیل و قواعد 
مشخصی به خصوص از لحاظ زیرساختی برای 
تجــار و بازرگانان فراهم شــود. وی تاکید کرد: 
در بخش همکاری های گمرکــی نیز باید قواعد 
زیرساختی فراهم شــود تا دو کشــور بتوانند 
فعالیت های تجاری مناســب تری را با یکدیگر 
داشته باشند و قطعاً تسریع در فراهم سازی این 
زیرساخت ها می تواند به توسعه تجارت بین دو 

کشور کمک کند.

وزیر اقتصاد و دارایی از انبار های نگهداری کالا های مجتمع 
بندری امام خمینی )ره( بازدید کرد. سید احسان خاندوزی 
وزیر امور اقتصاد و دارایی برای انجام سفری یک روزه به 

بندر امام خمینی، وارد فرودگاه ماهشهر شد.
او در ابتدای این سفر با حضور در بند امام خمینی )ره( از انبار 
نگهداری کالای این مجتمع بندری دیدن کرد. وزیر امور 

اقتصادی و دارایی با بیان اینکه برخی کالاها امکان خرابی 
و آلودگی بیشــتری دارند، گفت: باید برای ترخیص این 
کالاها از انبارهای بندر امام خمینی)ره( براساس استاندارد 
با سرعت بیشتری اقدام شود. احسان خاندوزی در حاشیه 
بازدید از انبارهای بندر امام )ره( با تاکید بر خروج کالا از 
بندر امام )ره( افزود: به صاحبان کالاها و مدیران مربوط باید 

اخطار داده شود تا قبل از خرابی کالا ترخیص را انجام دهند 
یا برای انتقال آن ها کاری شود. در هر جایی که دولت دارای 
کالا )بنادر و گمرکات( است باید یک مکانیزم هشدار وجود 
داشته باشد تا به محض اینکه آن کالا در حال نزدیک شدن 

به تاریخ انقضا و فاسد شدن بود، هشدار دهد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر لزوم حفظ بهداشت 

و سلامت کالاهای ذخیره شده در انبارها بیان کرد: نباید در 
نگهداری از کالاهای ذخیره شده در انبارها سهل انگاری شود. 
مجتمع بندری امام خمینی )ره( در جنوب استان خوزستان 
با 3۸ اسکله فعال به طول هفت کیلومتر یکی از بزرگترین 
بنادر فعال کشور ایران است. این منطقه ویژه تامین کننده 

۷0 درصد کالای اساسی وارداتی کشور است.

شورای رقابت اعلام کرد: دارندگان پلاک انتظامی 
با خودروهای با عمر بیش از پنج ســال، می توانند 
در طرح های خودرویی شــرکت کنند. بر اســاس 
بند 4 ماده 4 دستورالعمل ۵43 شــورای رقابت، 

متقاضیانی که دارای پلاک انتظامی فعال هستند، 
امکان ثبت نام و خرید خودرو نداشتند.

اما اکنون و بر اســاس الحاقیه هیأت تجدید نظر، 
شــرط موجود در بند 4 مــاده 4 دســتورالعمل 

خودرویی شورا اصلاح و توسط رئیس شورا و مرکز 
ملی رقابت به وزارت صمت، خودروسازان و سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان ابلاغ شد.

برپایه تبصره ابلاغی بر اساس رأی شماره 0۲/1۲۷/ه 

ت هیأت تجدید نظر شــورای رقابت، »کسانی که 
دارای پلاک انتظامی فعال هســتند و عمر خودرو 
موضوع پلاک مذکور بیش از پنج ســال باشــد از 

ممنوعیت فوق مستثنی هستند«.

وجود ٧۴ هزار هکتار بافت فرسوده شهری در کشور

تجارت ترجیحی بین ایران و ازبکستان نهایی می شودکاهش ۱۵ درصدی میزان رسوب کالا در بنادر 

دستور مهم وزیر اقتصاد به گمرکات و بنادر

مکانیزم اعلام هشدار فاسد شدن کالاها  فعال شود

برای اتومبیل های با عمر بیش از ۵ سال؛

شرط نداشتن پلاک فعال برای ثبت نام خودرو لغو شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

رئیس کل امــور بین الملل شــرکت پتروشــیمی گفــت: اکنون 
۷۰ درصــد محصولات پتروشــیمی بــدون هیچ مشــکلی صادر 
می شــود. حســین علیمراد رئیــس کل امور بین الملل شــرکت 
پتروشــیمی گفت: هدف اصلی تحریم عدم پیشــرفت و توســعه 
صنعت پتروشــیمی بود. این عــدم در اجرا نشــدن طرح های زیر 
 بنایــی و توقف صــادرات بود کــه خوشــبختانه تحریم هــا مانع 

هدفمان نشد.
مجتمع هــای  اســمی  ظرفیــت  هم اکنــون  گفــت:  او 

پتروشــیمی در ایــران حــدود ۹۱ میلیــون تــن در ســال 
 اســت که از این مقــدار به صــورت واقعــی ۶۵ میلیــون تن آن 

تولید می شود.
علیمراد گفت: در حال حاضر ۷۰ درصد تولیدات پتروشیمی بدون 
هیچ مشکلی صادر شده است. البته ما همواره به دنبال این بودیم که 
کشور های هدف و بازار های صادراتی خود را افزایش دهیم تا اینگونه 

از شدت و اثر تحریم ها کم کنیم.
 اما به طور کلــی می توان گفت کــه صنعت پتروشــیمی به هیچ 

وجه قابلیــت تحریــم را نداریم. رئیــس امور بین الملل شــرکت 
پتروشــیمی با اشــاره به صادرات محصولات پتروشــیمی گفت: 
به صورت مســتقیم به اروپا صــادرات نداریم، اما بــه صورت غیر 
 مســتقیم هم به کشــور های این قاره هم محصولات پتروشــیمی 
خــود را ارســال می کنیــم. او گفــت: روزانــه معــادل یــک 
در  خــوراک  نفت خــام  بشــکه  هــزار   ۱۰۰ و  میلیــون 
 مجتمع هــای پتروشــیمی ایــران تبدیــل بــه محصــولات 

پتروشیمی می شود.

مالیات بر خانه های ارواح یا همان خانه های خالی که مالکان شان، آن 
را در بازار عرضه نمی کنند و یا اجاره نمی دهند، در دولت سیزدهم به 
صورت جدی مورد مطالبه قرار گرفت که تاکنون یک میلیون واحد 
مسکونی خالی شناسایی شــده و برای ۶۳ هزار واحد برگ مطالبه 

مالیاتی بالغ بر هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان صادر شده است.
طبق آخرین آمارهای بیش از ۲.۵ میلیون واحد خانه خالی در کشور 
وجود دارد که این خانه ها بیشتر در دست اشخاص حقوقی و یا بانک ها 
هستند، از این تعداد به طور رسمی بیش از ۵۶۰ هزار واحد خالی از 
سوی وزارت راه و شهرسازی شناسایی و اطلاعات آنها برای سازمان 

امور مالیاتی ارسال شده است.
اواسط خردادماه امسال، نشست مشــترک سازمان امور مالیاتی و 
وزارت راه و شهرسازی با موضوع خانه های خالی با تاکید بر پیگیری 
فرآیند اخذ مالیات از واحد مسکونی خالی شناسایی شده با حضور 
وزیر راه و شهرسازی و رییس سازمان امور مالیاتی کشور برگزار شد. در 
این نشست نحوه اخذ مالیات از خانه های خالی، اولویت اخذ مالیات از 
مالکانی که بیش از دو واحد مسکونی خالی دارند و همچنین تاکید بر 
خوداظهاری در سامانه ملی املاک و اسکان مورد بررسی قرار گرفت.

همه مالکان باید اطلاعات سکونتی خود را در سامانه ملی املاک و 
اسکان ثبت کنند

طبق مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت در ابتدا افراد حقیقی و 
حقوقی که بیش از ۱۰۰ واحد خالی داشته باشند، در اولویت نخست 
معرفی به ســازمان امور مالیاتی قرار دارند و در اولویت بعد مالکان 
واحدهای خالی ۱۰۰ تا ۵۰ خانه خالی، اولویت سوم مالکان ۵۰ تا 
۲۰ خانه خالی، اولویت چهارم مالکان ۲۰ تا ۵ خانه خالی، اولویت 
پنجم ۵ تا ۲ خانه خالی و درنهایت مالکان واحدهای یک تا دو واحد 
مسکونی خالی در اولویت شناسایی و معرفی به سازمان امور مالیاتی 

و اخذ مالیات هستند.
همه مالکان موظف هستند تا اطلاعات سکونتی خود را در سامانه ملی 
املاک و اسکان ثبت کنند که چنانچه اطلاعات ملکی در این سامانه 
ثبت نشود به معنای خانه خالی از سکنه است و اخطار داده می شود.

شناسایی یک میلیون واحد مسکونی خالی و معرفی آن به سازمان 
مالیاتی

ابوالفضل نوروزی سرپرســت دفتــر اقتصاد مســکن وزارت راه و 
شهرسازی با اشاره به شناسایی یک میلیون واحد مسکونی خالی، 
در این باره گفته است که برای تمام مالکان پیامکی ارسال شد که 

مالکان حدود ۵۰۰ هزار واحد مسکونی خوداظهاری کرده و مالکان 
حدود ۵۷۰ هزار واحد دیگر نیز اطلاعات ملکی خود را در ســامانه 
ملی املاک و اسکان وارد نکردند که مشخصات آنها به سازمان امور 

مالیاتی ارسال شد.
وی عنوان کرد که بعد از ارسال پیامک از سوی سازمان امور مالیاتی 
به ۵۷۰ هزار واحد مسکونی حدود ۲۰۰ هزار نفر خوداظهاری انجام 
داده و مشخصات خود را در سامانه ملی املاک و اسکان ثبت کردند.

به گفته نوروزی، اکنون بیش از ۳۰۰ هزار واحد مسکونی از واحدهای 
شناسایی شده خالی بودند که با هماهنگی ستاد اقتصادی دولت با 
اولویت مالکانی که در ابتدا بیش از یک صد واحد خالی، در مرحله 
بعدی ۵۰ خانه خالی، ۲۰ خانه، ۱۰ خانه و ۲ خانه بودند در مسیر اخذ 
مالیات قرار گرفتند. به گفته وی، حدود سه هزار ملک صاحبان آنها 
بالای یک صد ملک خالی داشته و سه بانک نیز بیشتر از یک صد خانه 

خالی در اختیار دارند.

صدور برگه مالیاتی برای ۶۳ هزار خانه خالی
در همین راستا نیز، »سید محمدهادی سبحانیان« رییس سازمان 
امور مالیاتی کشور اعلام کرد: جلسه با وزیر راه و شهرسازی تفاهم های 
مهمی برای اجرای هر چه بهتر و قوی تر مالیات بر خانه های خالی 
انجام دادیم. به گفته وی، تاکنون برای بیش از ۶۳ هزار واحد مسکونی 
معرفی شده از سوی وزارت راه و شهرسازی برگ مطالبه مالیاتی بالغ 

بر هزار و ۴۰۰میلیارد تومان صادر شده است.
پیش از این، رییس سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرده بود که ۶۶ 
هزار واحد خالی متعلق به افرادی است که بیش از ۲ خانه خالی دارند 
این در حالی است که ۴۹ شخص حقیقی و حقوقی در کشور بالای 

۲۰ واحد خانه خالی دارند، شناسایی شده اند.

چه خانه هایی خالی محسوب می شوند؟
کلیات طــرح دوفوریتی اصلاح ماده ۵۴ مکــرر قانون مالیات های 
مستقیم )اعمال مالیات بر خانه های خالی( در تیرماه سال ۱۳۹۹ 
تصویب شد. بر اساس قانون، واحدهای مسکونی که اطلاعات اقامت 
و مالکیت آنها در سامانه املاک و اسکان کشور ثبت نشده باشد، در 
حکم خانه خالی محسوب می شــوند. مالکان واحدهای مسکونی 
مکلف به تأیید اقامت اعلام شده توســط خود یا بهره برداران واحد 
در سامانه مذکور هستند. در صورت احراز تخلف در ثبت اطلاعات، 
واحد مسکونی مشمول جریمه ای معادل مالیات سال اول صدر این 

ماده می شود.

بر اساس قانون مالیات بر خانه های خالی، ضرایب مالیاتی در این قانون 
برای خانه های خالی مشخص شده است از این رو ضریب مالیات بر 
خانه های خالی در تهران و سایر شــهرهای بیش از ۱۰۰ هزار نفر 
جمعیت برای دارندگان ۱ تا ۵ خانه عبارت اند از برای سال اول: ۶ برابر 
ارزش اجاری ملک، سال دوم: ۱۲ برابر ارزش اجاری ملک و سال سوم: 
۱۸ برابر ارزش اجاری ملک مالیات تعیین شده است همچنین ضریب 
مالیات برای کسانی که بیشتر از ۵ خانه خالی دارند در سال اول: ۱۲ 
برابر ارزش اجاری ملک ها، سال دوم: ۲۴ برابر ارزش اجاری ملک ها و 

سال سوم: ۳۶ برابر ارزش اجاری ملک هاست.
مالکان مکلف هستند تا در سامانه اسکان ثبت نام کنند، پس از آن 
وزارت راه و شهرسازی بعد از شناســایی واحدهای خالی، موارد را 
به سازمان امور مالیاتی ابلاغ می کند. در نهایت این سازمان ضریب 
مالیات را به مالکان خانه های خالــی اعلام می کند و مالک خانه در 
صورت نداشتن اعتراض می تواند یک ماه بعد از ارسال برگ تشخیص 

مالیات، برای پرداخت آن اقدام کند.

کنترل بازار اجاره بهای مسکن با دریافت مالیات از خانه های خالی
اجرای طرح مالیــات بر خانه هــای خالی به دلیل آمــاده نبودن 
زیرســاخت ها با مشــکلاتی از جمله به روز نبودن اطلاعات، عدم 
توجه و مراجعه مالکان به پیامک های ســامانه مالیاتی، بارگذاری 
اطلاعات، تکمیل نبودن سامانه اسکان و اعتراض مالکان به مالیات 
ابلاغی روبرو بود. سازمان امور مالیاتی در دوره هوشمند سازی نظام 
مالیاتی اقدام به برقراری ارتباط و سرویس های مختلف با دستگاه های 
بیرون از سازمان مانند استعلام اطلاعات مؤدیان با کد/شناسه ملی، 
پیاده سازی سرویس دریافت اطلاعات املاک و اسکان کشور )خانه 
خالی(، دریافت اطلاعات مؤدیان حقوقی از ثبت شرکت ها، استعلام 
اطلاعات هویتی مؤدیان حقیقی از ثبت احوال کرده است که انتظار 
می رود با تکمیل سامانه های مختلف به ویژه سامانه اسکان و املاک، 
با شدت بیشــتری مالیات از مالکان که بیش از چندین خانه خالی 

دارند گرفته شود.
مالیات بر خانه های خالی نه تنها باعث ساماندهی بازار مسکن می شود 
بلکه ابزار کنترلی در برابر افزایش قیمت اجاره بها و مسکن است که 
بعضی از سوداگران با احتکار خانه های خالی به دنبال سود بیشتر 
و تورم هستند. کارشناســان اقتصادی معتقد هستند که دریافت 
مالیات از خانه های خالی، با رویکرد مالیات ســتانی عادلانه، بازار 
 اجاره بهای مســکن را ســاماندهی می کند و نیاز عرضه و تقاضای 

بازار را تامین می کند.

۷۰ درصد محصولات پتروشیمی صادر می شود
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شرایط ایجاد ثبات در بازار خودرو 
بابک صدرایی، کارشناس خودرو

اگر دولت بتواند قیمت ارز را ثابت نگه دارد و ثباتی نیز در زمینه عرضه و تقاضا ایجاد شود، نه تنها شاهد افزایش قیمت در بازار خودرو نخواهیم بود، بلکه آهنگ 
رشد قیمت کمتر می شــود. چراکه از هم اکنون قیمتها بر اســاس تورم ۵۰ درصدی اقتصاد پیش می رود. بنابراین از آنجا که بازار خودرو تحت تاثیر نوسانات 
اقتصادی و مسائل سیاسی است، با توجه به تورم ۵۰ درصدی، اگر دولت قادر به مهار نرخ ارز نباشد، با هر میزان تیراژ تولید و عرضه خودرو در بازار، باز هم شاهد 

افزایش قابل ملاحظه قیمت ها خواهیم بود.
متاسفانه دولت و شرکت های خودروساز صرفا تاکید دارند که تولید افزایش یابد، در حالی که تولید وقتی افزایش پیدا می کند، باید سیستم توزیع درست باشد 
و توزیع هم زمانی درست می شود که خودروساز قیمت دستوری نداشته باشد و با قیمت مشخصی بتواند خودرو بفروشد و در بازار عرضه کند. بازار وقتی آزاد و 

رقابتی باشد خود خودروساز برای رسیدن به سهم بیشتر بازار قیمت را متعادل می کند.
راهکار اصلی در این زمینه نزدیک شدن قیمت خودرو به نرخ های بازار است و علاوه بر آن خودروسازان با اجرای برنامه های افزایش تیراژ و تحویل در بازه زمانی 
کوتاه مدت به مشتریان، حباب های قیمتی موجود را بشکنند. باید هماهنگی کامل بین دستگاه هایی همچون وزارت صمت، شورای رقابت، سازمان حمایت و 
... در این مساله وجود داشته باشــد و با یک زبان واحد صحبت کنند و بدانیم که در غیر این صورت فقط بر آتش بازار سیاه خودرو دمیده خواهد شد و دلالان و 

واسطه ها با سوء استفاده از فضای موجود به گران تر فروختن خودرو ها خواهند پرداخت.
قیمت گذاری خودرو در ایران روشی غلط و باعث ایجاد رانت و باز گذاشتن دست تبهکار و دلال است، گفت: خودروسازان سالهاست که زیان انباشته دارند، صنعت 

خودروسازی ایران بیشتر از این که صرفه اقتصادی داشته باشد، سیاسی است و به همین دلیل قطعا دولت به این ها کمک می کند.
به طور کلی  بازار خودرو در ایران به شکل بی سابقه ای به هم ریخته و آشفته است که عواملی نظیر عدم ثبات تولید، قیمت گذاری دستوری و سیستم هایی مانند 
سیستم جامع قرعه کشی و نظیر این مسائل به این آشفتگی دامن زده است. در همین رابطه موضوع اساسی دیگر عدم ثبات اقتصادی در کشور است. به طوری 

که هر چه این بی ثباتی اقتصادی بیشتر شود، مردم تمایل بیشتری به سرمایه گذاری روی محصولاتی مانند خودرو پیدا خواهند کرد.

فائو در گزارشــی از وضعیت تولیدات کشاورزی 
ایران اعلام کرد: ایران سیزدهمین تولیدکننده 
بزرگ گندم در دنیا و یازدهمیــن تولیدکننده 
بزرگ گوشــت در آســیا و همچنین بزرگترین 
صادرکننده محصولات لبنــی در این قاره بوده 
است. سازمان جهانی خواروبار و کشاورزی ملل 
متحد)فائو( در جدیدترین گزارش خود از سلسله 
گزارش های چشم انداز غذایی جهان که سالی دو 
بار منتشر می شود پیش بینی کرده است تولید 
غلات ایران در سال ۲۰۲۳ به ۱۸ میلیون و ۸۰۰ 
هزار تن برســد. گندم، برنج و جو ســه غله مهم 

تولیدی ایران در این سال خواهند بود.
براساس این گزارش انتظار می رود ۱۳ میلیون 
تن گندم در ایران طی ســال زراعی جاری تولید 
شود که نسبت به تولید ۱۳ میلیون تنی سال قبل 
افزایش یا کاهشی نخواهد داشت. با این وجود نیاز 
ایران به گندم وارداتی در این سال یک میلیون تن 
کمتر از ســال قبل خواهد بود و در حالی که طی 
سال گذشته ۵ میلیون تن گندم وارد کشور شده 
بود پیش بینی می شــود ایران در سال جاری ۴ 

میلیون تن واردات گندم داشته باشد.
کل تولیــد گندم دنیــا در ســال ۲۰۲۲ بالغ بر 
۱۳۷ میلیون و ۷۰۰ هزار تن بوده که بر اســاس 
پیش بینی فائــو این رقم بــا ۰.۶ درصد افزایش 
به ۱۳۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تن در ســال ۲۰۲۳ 
خواهد رسید. ایران در سال گذشته سیزدهمین 
تولیدکننده بزرگ گندم دنیا شــناخته شــده و 
انتظار می رود در ســال جاری نیز همین جایگاه 
را حفظ کند. اتحادیه اروپا، چین و هند طی سال 
های اخیر سه رتبه نخست تولیدکنندگان بزرگ 

گندم دنیا را به خود اختصاص داده اند.
تولید جو در ایران نیز طی سال جاری و با وجود 
خشکســالی به اندازه ســال قبل خواهد بود و 
همچون سال گذشته ۳ میلیون تن جو در ایران 
تولید خواهد شد. فائو انتظار دارد میزان واردات 
جو توسط ایران طی سال ۲۰۲۳ نسبت به سال 
قبل ۲۰۰ هزار تن کاهش یابــد و به ۲ میلیون و 
۸۰۰ هزار تن برسد. این نهاد بین المللی همچنین 
پیش بینی کرده است تولید برنج ایران در سال 
زراعی جاری کمتر از سال قبل باشد. در حالیکه 
ایران طی سال گذشته ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
برنج تولید کرده بود پیش بینی شده است تولید 
برنج ایران در سال جاری بیشــتر از ۱ میلیون و  

۹۰۰ هزار تن نباشد.
با وجود کاهش تولید برنج، واردات این محصول 
در ســال جاری به میزان ۲۰۰ هزار تن کمتر از 
ســال قبل خواهد بود و انتظار می رود ایران طی 
این سال ۱ میلیون و ۶۰۰ هزار تن برنج از خارج 
وارد کند. آمارهای فائو نشــان مــی دهد ایران 
سیزدهمین تولیدکننده بزرگ برنج در آسیا طی 
سال ۲۰۲۲ بوده است. کشورهای آسیایی در این 
سال ۴۶۶ میلیون تن برنج تولید کردند که چین 
با تولید ۱۴۴ میلیون تنی بزرگترین تولیدکننده 

این محصول در آسیا بوده و هند با ۱۳۰ میلیون 
و ۸۰۰ هزار تن در رتبــه دوم و بنگلادش با ۳۸ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تن در رتبه ســوم از این نظر 

قرار داشته اند.
بر اساس این گزارش ایران در سال گذشته ۹۰۰ 
هزار تن دانه روغنی تولید کرده و پیش بینی می 
شود در ســال زراعی جاری نیز به همین میزان 
تولید داشته باشد. کل واردات دانه های روغنی 
توسط ایران در سال قبل ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
بوده که انتظار می رود این رقم در سال جاری به ۲ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تن افزایش یابد. فائو همچنین 
میزان تولید انواع گوشت در ایران طی سال جاری 
را ۲ میلیون و ۵۵۰ هزار تن پیش بینی کرده است. 
انتظار می رود تولید گوشت گوساله و گوسفند در 
ایران طی این سال افزایش یابد اما تولید گوشت 

مرغ با کاهش مواجه شود.
ایران در ســال گذشــته ۳۶۲ هزار تن گوشت 
گوساله تولید کرد که پیش بینی می شود این رقم 
در سال جاری به ۳۷۱ هزار تن افزایش یابد. تولید 
گوشت گوسفند نیز از ۲۸۹ هزار تن در سال قبل 
به ۲۹۵ هزار تن در ســال جاری افزایش خواهد 
یافت. اما تولید گوشــت مرغ ایران در سال قبل 
۱ میلیون و ۹۲۰ هزار بوده که پیش بینی شــده 
است این رقم به ۱ میلیون و ۸۸۴ هزار تن در سال 
۲۰۲۳ کاهش یابد. آمارهای فائو نشان می دهد 
ایران یازدهمین تولیدکننده بزرگ انواع گوشت 
در آسیا طی سال ۲۰۲۲ بوده است. کل گوشت 
تولیدی در آسیا طی این سال بالغ بر ۱۵۶ میلیون 
تن بوده که ۹۴ میلیون تن از این رقم سهم چین 
به عنوان بزرگترین تولیدکننده گوشت این قاره 
بوده است. هند با وجود دارا بودن جمعیتی تقریبا 
برابر با چین تنها ۹ میلیون تن گوشــت در سال 

۲۰۲۲ تولید کرده است.
این گــزارش همچنین پیش بینی کرده اســت 
تولید شیر و لبنیات در ایران طی سال جاری به ۷ 
میلیون و ۸۲۰ هزار تن برسد. ایران در سال قبل 
۷ میلیون و ۸۴۰ هزار تن شیر تولیدکرده بود. بر 
اساس آمار فائو، ایران صادرکننده خالص شیر و 
لبنیات در ســال ۲۰۲۲ بوده است. ایران در این 
سال ۸۶ هزار تن شــیر و لبنیات وارد کرده و در 
مقابل، ۱ میلیون و ۵۸۳ هزار تن شــیر و لبنیات 
صادر کرده است. در واقع ۱۳ درصد شیر و لبنیات 
تولیدی ایران در این سال به کشورهای دیگر صادر 
شده است. پیش بینی شده است صادرات شیر و 
لبنیات ایران در سال جاری به ۱ میلیون و ۵۹۲ 

هزار تن افزایش یابد.
کل صادرات شیر و لبنیات کشورهای قاره آسیا در 
سال گذشته بالغ بر ۹ میلیون تن بوده است. ایران 
سهم بزرگی از این رقم را در اختیار داشته است. 
به عبارت دیگر ۱۷ درصد از کل صادرات شــیر و 
لبنیات آسیا در این سال سهم ایران بوده و ایران 
بزرگترین صادرکننده محصولات لبنی در آسیا 

شناخته شده است.

مدیرعامــل بانک کشــاورزی گفت: میزان تســهیلات 
پرداختی تجهیز ادوات کشاورزی و مکانیزاسیون در سال 
گذشته ۵ همت بود که این رقم برای امسال با افزایش دو 

برابری، ۱۰ همت تعیین شده است.
فرشید فرخ نژاد در حاشــیه آئین کاشت ۹۰ نهال، گفت: 
میزان تســهیلات پرداختی تجهیز ادوات کشــاورزی و 
مکانیزاسیون در سال گذشته ۵ همت بود که این رقم برای 
امسال با افزایش دو برابری، ۱۰ همت تعیین شده است؛ 
علاوه بر تخصیص منابع در چارچوب حفظ امنیت غذایی 
جامعه، یکی از تکالیف ما کمک به منابع طبیعی و توسعه 
آن است که در این راستا متناسب با امکانات و اعتباراتی 

که در اختیار داریم وظایف مان را انجام می دهیم.
وی با بیان اینکه سال گذشــته ۱۸۸ هزار میلیارد تومان 
اعتبار به بخش های مختلف کشاورزی تخصیص داده شده 
است، افزود: این رقم در مقایسه با عدد سال قبل آن ۷۰ 
درصد رشد داشته و امسال نیز متناسب با میزان وصولی ها 

و تجهیز منابع بانک، توزیع اعتبارات صورت می گیرد.
فرخ نژاد تصریح کرد: در حال حاضر ۷.۵ همت از ســوی 
بانک مرکزی اجازه تسهیلات دهی برای بانک کشاورزی 

صادر شده و تا پایان ســال با افزایش منابع از محل هایی 
که اشاره شد، میزان پرداخت تسهیلات افزایش می یابد. 
مدیرعامل بانک کشــاورزی در ادامه میزان تســهیلات 
پرداختی بانــک در حــوزه تجهیز ادوات کشــاورزی و 
مکانیزاسیون در سال گذشــته را ۵ هزار میلیارد تومان 
خواند و گفت: این رقم برای امسال با افزایش دو برابری ده 
هزار میلیارد تومان تعیین شده که متناسب با ظرفیت های 

هر استان توزیع خواهد شد.
فرخ نژاد درباره حمایت از کشاورزان و دامداران همزمان با 
حذف ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی، تاکید کرد: در این زمینه 
سیاست حمایتی بانک کشاورزی در استمهال بازپرداخت 
تسهیلات پرداختی بود که دریافت اقساط با مهلت زمانی 
بیشتر صورت می گیرد، همچنین وصول مطالبات در بانک 
کشــاورزی با ظرایف خاصی دنبال می شود چرا که باید 
شــرایط جامعه هدف در مناطق مختلف مورد توجه قرار 
گیرد، از این رو امسال برای فراهم سازی فرصت بیشتر به 
مشتریان رقم ۳ همت ابلاغ شده که این عدد بسیار کمتر 
از رقمی اســت که این بانک به مشتریان خود تسهیلات 

پرداخت کرده است.

مدیرعامل پیشین اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی ایران 
گفت: ظرفیت کشور در تولید گوشــت مرغ بین ۳میلیون تا 
۳میلیون و ۲۰۰هزار تن است و ۸۰۰ هزار تا یک میلیون تن مازاد 
نیاز بوده که می توان صادر کرد. گوشت مرغ یکی از محصولات 
در سبد خانوار و از کالاهای اساسی کشور به شمار می رود. در 
حال حاضر هر کیلو گوشت گرم مرغ نرخ مصوب ۷۳ هزار تومان 
است اما در دو ماه اخیر این قیمت نوسان داشته و عموماً به بیش 
از ۸۰ هزار تومان رسیده اســت. اما میزان تولید کشور چقدر 
است؟ همچنین سالانه ایران به چه میزان گوشت مرغ نیاز دارد؟
حبیب اســدالله نژاد، مدیرعامل پیشــین اتحادیه سراسری 
مرغداران گوشتی ایران گفت: سرانه مصرف کشور بین ۳۰ تا 
۳۲ کیلو گرم برای هر فرد است. ظرفیت تولید در کشور هم بین 
۳ میلیون تا ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تن است. بنابراین بین ۸۰۰ 
هزار تا یک میلیون تن می توانیم صادرات گوشت مرغ داشته 
باشیم. اما سیاست های دســتوری باعث وضعیت تولید فعلی 
شده که در مقطعی با بیش بود و در مقطعی دیگر کم بود تولید رو 

به رو هستیم. انباشت تولید در زمان بیش تولید سبب می شود 
تا تولیدکننده آسیب ببیند و کمبود بازار هم کشور را به سمت 

واردات سوق می دهد.
وی افزود: در دولت سیزدهم وزارت جهاد کشاورزی در مدت 
۱۹ ماه دوبار مجوز واردات تخم مرغ نطفه دار و مرغ را صادر کرد. 
اگر ظرفیت ها به درستی استفاده شود نیاز به واردات نخواهیم 
داشت. وی ادامه داد: شرکت پشتیبانی امور دام به بهانه تأمین 
اســتراتژیک، مرغ وارد کرد این در حالی است که حدود ۷ ماه 
قبل اعلام شد مازاد مرغ وجود دارد ولی عنوان شد ریال برای 

خرید ندارند.
اسدالله نژاد اظهار کرد: پیشــنهاد دادیم تا به جای پول نهاده 
دامی به تولیدکنندگان داده شود. اما همراهی نشد. پس از ۶ ماه 
چه اتفاقی افتاد، واردات مرغ گرم و منجمد از بلاروس و ترکیه با 
ارز نیمایی مطرح شد. این عملکرد دارای تناقض است. گویا در 
وزارت جهاد کشاورزی اراده جدی برای حمایت از بخش دام به 

ویژه طیور وجود ندارد.

وزیــر صنعــت، معدن و 
تجــارت گفــت: واردات 
خودرو یک پتانسیل جدی 
بــرای مدیریت بــازار به 
منظور جلوگیری از رانت 
و انحصار است. عباس علی آبادی در مورد واردات 
خودرو، گفت: واردات یکــی از ابزارهای مدیریت 
و کنترل بازار اســت؛ مجلس نقطه نظرات خود را 
در این حوزه ارائه کرده و بــه تازگی نیز مصوبه ای 
در این حوزه داشته اســت، ما مصوبات را رعایت 

خواهیم کرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: واردات 
یک پتانســیل جدی برای مدیریت بازار به منظور 
جلوگیــری از رانــت و انحصار اســت، در حوزه 
کالاهای های تک و کالاهای راهبردی و کالاهایی 
که کشور باید اســتقلال داشته باشــد، سیاست 
دیگری حاکم اســت که مطابق با آن سیاست باید 
عمل شــود، اما در موضوعاتی که مزیت اقتصادی 
 و رقابتــی نداریم، باید به ســمت تعامــل با دنیا 

پیش رویم.
وی بــا بیــان اینکــه واردات یکی از وســایل و 
قواعــد تنظیــم مناســبات بین المللی اســت، 
ادامــه داد: مــن بــه یــک ژئواکونومــی معتقد 
هســتم که در این روش یک کالایــی می دهیم 
 و یک کالایــی می گیریــم و این یعنــی واردات 

و صادرات.
علی آبــادی در جلســه رای اعتماد نیــز درباره 
صنعت خودرو گفته بود که ایــن صنعت نیازمند 
طرحی جامع است به طوری که در تعامل با دیگر 
کشــورها و با انجام واردات هوشــمند و به موقع و 
همچنیــن همکاری های تخصصی بــا بنگاه های 
بزرگ می توان تولید مشترک داشــت و به انجام 
صــادرات پرداخت. وزیر صمت تاکید داشــت که 
 باید تولیــد خــودرو را افزایش داد تــا قیمت ها 

کاهش یابد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

واردات خودرو یکی از ابزارهای مدیریت و کنترل بازار است

تولید مشترک خودرو با بنگاه های بزرگ

افزایش ۲ برابری تسهیلات تجهیز مکانیزاسیون کشاورزی

کشور مازاد تولید گوشت مرغ دارد

ایران بزرگترین صادرکننده لبنیات در آسیا شد

برگه های مالیاتی برای مالکان خانه های خالی صادر شد

شناسایی یک میلیون واحد مسکونی خالی



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2790 یک شنبه 28 خرداد ماه1402
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوری و 
اطلاعات

در آستانه ۲ سالگی دولت سیزدهم؛
۴ هزار و ۱۳ روستا به اینترنت متصل شدند

در آستانه ۲ سالگی دولت سیزدهم بیش از ۴ هزار روســتای بالای ۲۰ خانوار کشور به 
اینترنت متصل شدند. طرح خدمات عمومی اجباری روستایی )USO( باهدف ارائه خدمات 
دسترسی به اینترنت پرسرعت در روستاهای سراسر کشور به کارفرمایی وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات تعریف شده است. در سال ۹۲ هیچکدام از روستاهای کشور به اینترنت 
دسترسی نداشتند. با آغاز به کار دولت سیزدهم و بر اساس معیارهایی که وزارت ارتباطات 
برای اتصال باکیفیت و پایدار روستاها به اینترنت در نظر داشت و با بررسی هایی که در این 
زمینه انجام داد حدود هشت هزار روستا در کشور وجود داشت که یا باید به اینترنت متصل 

می شدند یا باید زیرساخت های آن ارتقا پیدا می کرد.
روستاهای باقی مانده جزو روستاهایی بودند که اتصال آن ها به اینترنت با سختی هایی همراه 
بود. این روستاها اغلب در مناطق صعب العبور قرار داشتند و تهیه تجهیزات و نصب آن ها در 
روستا کار سخت و در برخی موارد غیرممکن بود. اما درهرصورت ازآنجایی که تعهد و وظیفه 
وزارت ارتباطات توسعه اینترنت روستایی بود اتصال روستاها و خصوصاً روستاهای بدون 

اینترنت و آن هایی که اینترنت مناسب نداشتند در اولویت وزارت ارتباطات قرار گرفت.
طبق آخرین آمار به دست آمده )خرداد ۱۴۰۲( در دولت سیزدهم ۴ هزار و ۱۳ روستا به 
اینترنت متصل شدند. بیشترین اتصال در استان سیستان و بلوچستان انجام شده است. 
استانی که به دلیل وسعت جغرافیایی و پراکندگی روستاها، اتصال آن با سختی فراوانی 
روبه رو بود. در آستانه ۲ سالگی دولت سیزدهم اکنون ۶۷۴ روستا در استان سیستان و 
بلوچستان به اینترنت متصل شده اند. رتبه بعدی با اتصال ۲۸۲ روستا مربوط به کرمان 
است. فارس )۲۷۱ روستا(، آذربایجان غربی )۲۵۶ روستا(، خراسان جنوبی )۲۱۲ روستا(، 
آذربایجان شرقی )۲۰۹ روســتا(، خوزستان )۱۹۴ روستا(، کرمانشــاه )۱۸۰ روستا(، 
هرمزگان )۱۴۹ روستا(، کردستان )۱۴۵ روستا(، خراسان رضوی )۱۳۲ روستا(، مرکزی 
)۱۲۳ روستا(، چهارمحال وبختیاری )۱۱۷ روستا(، اردبیل )۱۱۱ روستا(، لرستان )۱۰۵ 
روستا(، گیلان )۱۰۴ روســتا(، کهگیلویه و بویراحمد )۹۹ روستا(، مازندران و خراسان 
شمالی )۹۶ روستا(، اصفهان )۹۵ روستا(، ایلام )۷۷ روستا(، قزوین )۶۵ روستا(، بوشهر 
)۴۷ روستا(، زنجان )۴۶ روستا(، گلستان )۴۵ روستا(، سمنان )۴۰ روستا(، همدان )۲۰ 
روستا(، یزد )۱۳ روستا(، تهران )۸ روستا( و البرز )۲ روستا( از دیگر روستاهایی هستند که 

از آغاز به کار دولت سیزدهم تا کنون به اینترنت متصل شده اند.

مدیرعامل زیرساخت اعلام کرد؛
برنامه های زیرساخت برای اینترنت پایدار و امن

مدیرعامل شرکت ارتباطات زیر ساخت برنامه های این شرکت را برای تجهیزات و پایداری 
زیرساخت های ارتباطی اعلام کرد. محمد جعفرپور با بیان اینکه در راستای پایداری و 
کیفیت ارتباطات زیرساخت سال گذشته کمیته پایداری شبکه تشکیل شد و خروجی های 
خوبی داشت گفت: یکی از موضوعات مهم در مراکز مخابراتی، پایداری شبکه برق رسانی 
مراکز است که متأسفانه در سال های گذشته به این موضوع توجه چندانی نشده و این امر 
موجب انباشت اقدامات مورد نیاز برای توســعه و بهسازی المان های مهمی مثل دیزل 
ژنراتور و سیستم های UPS شده است. وی گفت: این بهسازی و توسعه در بخش برق، 
توان و انرژی زیادی می طلبد ولی به لطف خدا و با تلاش های شرکت ارتباطات زیرساخت، 
عقب ماندگی این حوزه در حال جبران بوده و تقریباً در تمام مراکز زیرساختی، توسعه و 
بهسازی شبکه برق رسانی، در حال انجام است. وی در خصوص برنامه شرکت زیر ساخت 
برای برقراری ارتباطات پایدار و باکیفیت برای مردم افزود: نکته مهم در خصوص کیفیت 
ارتباطات از دید مشترک انتهایی، در مرحله اول کیفیت شبکه های دسترسی و تجمیع 
است که توسط اپراتورهای موبایل و ثابت ارائه می شود. این شبکه ها نیاز به توسعه و بهسازی 
مداوم دارند تا مردم تجربه کاربری با کیفیتی در ارتباطات خود احساس کنند و اپراتورهای 

مخابراتی باید پاسخگوی نیاز ارتباطی با کیفیت برای مشتریان خود باشند.
جعفرپور تصریح کرد: هدف ارتباطات زیر ساخت به عنوان تنها متولی شبکه های مادر 
مخابراتی کشور، توسعه و ایجاد زیرساخت های ارتباطی و اطلاعاتی پایدار و با کیفیت در 
راستای پیش برد اهداف شبکه ملی اطلاعات است؛ و به نوعی شرکت ارتباطات زیرساخت 

پیشران زیست بوم ارتباطات دیجیتال امن و پایدار در کشور محسوب می شود.
وی ادامه داد: با توجه به ظرفیت و گستردگی شبکه با بیش از ۱۰۰ هزار کیلومتر کابل فیبر 
نوری و ۴۲ ترابیت بر ثانیه ظرفیت پهنای باند شبکه انتقال، یکی از بزرگترین اپراتورهای 
مخابراتی در منطقه غرب آسیا و یکی از اپراتورهای شناخته شده و با اعتبار در دنیا هستیم 
که این موضوع اهمیت کیفیت و پایداری شبکه را در تأمین نیازهای زیرساخت ارتباطی 

کشور و تبدیل شدن به هاب ترانزیت دیجیتال در منطقه به وضوح نشان می دهد.
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت همچنین در خصوص پایداری شبکه کابل فیبر 
نوری بیان کرد: در موضوع پایداری شبکه کابل فیبر نوری، مقاوم سازی کابل فیبرنوری 
موجود و ایجاد افزونگی چندگانه برای برخی مسیرها با اولویت مراکز حساس و مهم در 
دســتور کار قرار گرفته و حجم قابل توجهی از کابل کشی ها تاکنون انجام شده و بخش 
باقی مانده نیز در حال انجام است. دستورالعمل جامعی برای مقاوم سازی مسیرهای کابل 

فیبرنوری تهیه شده و در سراسر کشور توسط همکاران در استان ها در حال اجراست.
وی با اشاره به برنامه توسعه ای پایداری تجهیزات اکتیو شبکه و اینکه بخشی از این توسعه 
برای ایجاد افزونگی شبکه استفاده می شود گفت: تأمین تجهیزات در حوزه انتقال و در 
حوزه شبکه دیتا و همین طور تأمین تجهیزات ترانزیت صوت طی پروژه های مختلفی در 
دستور کار قرار دارد و بخش قابل توجهی از این تجهیزات در حال نصب و بهره برداری است 
و با توجه به پروژه هایی که در سال گذشته و سال جاری تعریف شده و در حال اجراست، به 
جرأت می توانیم بگوییم شبکه ارتباطات زیرساخت کشور در حال توسعه چند برابری است.

انعقاد بیش از ۱۸۰ تفاهم نامه و قرارداد در نمایشگاه آبادیران
دبیر نخستین نمایشگاه فناوری ها و محصولات محرومیت زدا از امضای بیش از ۱۳۰ تفاهم 
نامه و ۵۳ قرارداد همکاری بین شرکت های دانش بنیان و نهادهای محرومیت زدا طی سه 
روز برگزاری این نمایشگاه خبر داد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، حمیدرضا شکری گزارشی از روند فعالیت ها و دستاوردهای نمایشگاه 
آبادیران ارائه داد و اظهار کرد: در این دوره بیش از ۸۰ نفر از مدیران دستگاه های اجرایی و 

نهادهای حکومتی از نمایشگاه بازدید کردند.
وی گفت: علاوه بر تفاهم نامه ها و قراردادهای اعلام شده از سوی شرکت ها که بیش از ۱۸۰ 
عنوان بوده چند توافق نامه  همکاری مشترک بین معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
و سازمان نوسازی مدارس، صندوق کارآفرینی امید، مرکز جهاد آبرسانی وزارت نیرو، بنیاد 
علوی، کمیته امداد امام و معاونت اشتغال وزارت کار امضا شده است. شکری در ادامه بیان 
کرد: بیش از ۶۰ توافق نامه  همکاری مشــترک به ارزش هزار و ۸۰ میلیارد ریال بین دو 
موسسه با شرکت های دانش بنیان امضا شده است. دبیر نمایشگاه آبادیران افزود: کمیته 
امداد امام خمینی )ره( هم دو تفاهم نامه همکاری مشترک در زمینه صادرات محصولات 
دانش بنیان و ۴۰ مورد تفاهم نامه با کارفرمایان برای به کارگماری مددجویان در مشاغل 
دانش بنیان، فناور و خلاق امضا کرده است. ۶۰ مورد تفاهم هم با راهبران شغلی در حوزه 

دانش بنیان، خلاق و فناور در این دوره از نمایشگاه صورت گرفته است
وی افزود:  توافق نامه های همکاری مشترک بنیاد احسان نیز در دو بخش قرارگاه نوآوری 
)هشت تفاهم نامه و ســه قرارداد( و قرارگاه عدالت آموزی )۱۰ تفاهم نامه( به ارزش ۳۰ 
میلیارد ریال منعقد شده است. دبیر اولین دوره نمایشگاه فناوری ها و محصولات محرومیت 
زدا ادامه داد: در نمایشگاه ۲۲ نشست و پنل علمی و گفت وگو برگزار شد. همچنین ۴۵۰ 
شرکت کننده در این نمایشگاه حضور داشتند. وی با اشــاره به برنامه  ملی آبادیران که 
برگزاری این نمایشگاه نقطه شروع آن بود گفت: این برنامه ملی علاوه بر نمایشگاه سالانه 
شامل برگزاری جایزه ملی آبادیران، نمایشگاه مجازی آبادیران، سامانه تامین مالی جمعی 
برنامه های ملی آبادیران، تعامل و هم افزایی بین دســتگاهی، تهیه کتابچه  فناوری ها و 
محصولات محرومیت زدا، تشکیل دبیرخانه دائمی برنامه ملی آبادیران و تولید مستندات 

آبادیران است.

اخبار

معاون توسعه شــرکت های 
دانش بنیــان معاونت علمی 
گفت: امروز زمان ریل گذاری 
برای شرکت های دانش بنیان 
و فناوری اســت که ظرفیت 
اتصال بــه بدنه اقتصادی کشــور را دارنــد. به گزارش 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، سومین روز از نشست مدیران کارخانه های 
نوآوری سراسر کشــور با هدف ایجاد شبکه هم افزایی 
ظرفیت های کارخانه نوآوری کشور به دعوت دفتر توسعه 

زیرساخت های فناوری برگزار  شد.
این نشســت ســه روزه در آخرین روز از برگزاری خود 
میزبان رضا اســدی فرد معاون توســعه شــرکت های 
دانش بنیان، شــقایق حق جوی رئیس مرکز توســعه 
فناوری های راهبــردی، میثم فرج الهــی رئیس مرکز 
طرح هــای کلان و پیشــرو، مهــدی الیاســی معاون 
سیاستگذاری و توسعه و مسعود حسنلو سرپرست ستاد 

توسعه فناوری های فرهنگی و نرم بود.
نخستین روز این نشست با حضور روح الله دهقانی معاون 
علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهوری، 
نماینده مردم کرج در مجلس شورای اسلامی، مدیران 
کارخانه های نوآوری سراسر کشور به میزبانی کارخانه 

نوآوری و صنایع خلاق البرز برگزار شد.

ارزیابی  دانش بنیان ها صلاحیت محور خواهد 
بود نه برند محور

رضا اسدی فرد معاون توســعه شرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی در این نشســت با اشــاره بــه اینکه در 
شاخص های جدید ارزیابی شــرکت های دانش بنیان؛ 
محدودیت های ملی نیز لحاظ شــده اســت، گفت: در 
ارزیابی های جدید؛ شــاخص هایی چون اشــتغالزایی، 
امکان صادرات محصولات و خدمات، افزایش بهره وری، 
کاهــش تقاضــا و غیره مدنظر اســت و شــرکت های 
دانش بنیان برای بقا در زیست بوم فناوری و نوآوری باید 

این شاخص ها را داشته باشند.
وی افزود: در رویکردهــا و ماموریت های معاونت علمی 
تغییراتی ایجاد شده که همه این تغییرات از منظر توسعه 
زیست بوم فناوری و نوآوری و افزایش کارآیی و کارآمدی 
اقدامات در حوزه حمایت از بازیگران این زیســت بوم 
اعمال شده است. در واقع حدود ۱۰ سال معاونت علمی 
در زمینه گفتمان ســازی برای این عرصــه تازه نفس 
فعالیت کرده و زمان آن رســیده بود کــه تغییراتی در 

رویکردها و سیاست ها ایجاد شود.
به گفته اســدی فرد، امــروز زمان ریل گــذاری برای 
شــرکت های دانش بنیان و فناوری اســت که ظرفیت 
اتصال به بدنه اقتصادی کشــور را دارند و می توانند در 

توسعه علمی و فناورانه کشــور نقش آفرینی بزرگ تر و 
جدی تری داشته باشــند. در ارزیابی های جدید برای 
شرکت های دانش بنیان؛ شــاخص ها و محدودیت های 
ملی نیز در نظر گرفته ایم تا توان این مجموعه ها به حل 
مسایل کلان کشور کمک بیشتری کند. معاون توسعه 
شرکت های دانش بنیان معاونت علمی ادامه داد: تلاش 
می کنیم ارزیابی های اســتانی را بــه نهادهای اثرگذار 
و ذیربط اســتانی واگذار کنیم و در ایــن کار مزیت ها و 
محدودیت های مناطق مختلف را نیــز در نظر بگیریم. 
در دور جدید ارزیابی هــا صلاحیت محور خواهد بود نه 

برند محور.

نوآوری را ارزان و سهل به دست مردم برسانید
شــقایق حق جوی رئیس مرکز توســعه فناوری های 
راهبردی نیز در این نشست با اشاره به اینکه وظیفه اصلی 
زیست بوم نوآوری؛ ارزان کردن و تسهیل دسترسی مردم 
به نوآوری اســت، گفت: دیگر نباید تنها به دنبال ایجاد 
نوآوری باشیم بلکه موضوع اصلی افزایش دسترسی مردم 
به نوآوری است که باید به عنوان ماموریتی جدی آن را 
دنبال کنیم. وی افزود: برای توسعه اقتصاد دانش بنیان 
نیاز داریم کــه گره های موجود ســر راه نفوذ فناوری و 
نوآوری به صنعت و اقتصاد را باز کنیم که ارزان ســازی 

این مقوله یکی از مسیرهای مطمئن و کاربردی است.
حق جوی معتقد است که سال ها معاونت بر حسب وظیفه 
و برای تثبیت زیســت بوم فناوری و نــوآوری به دنبال 
گفتمان سازی و ایجاد و توسعه بازار برای بازیگران این 
حوزه بود؛ اما در دور جدید برخی از این ماموریت ها تغییر 
کرده و به ســمت اتصال ظرفیت های موجود به اقتصاد 
کشور حرکت کرده است. بر همین اساس برخی سیاست 
گذاری ها و ســتادهای جدید تعریف شــده تا به شکل 
اختصاصی تری به توسعه برخی فناوری های پیشرو توجه 
شود. وی همچنین گفت: در این میان اگر کارخانه های 
نوآوری نیز توان فعالیت در حوزه های تخصصی تر و در 
لبه دانش را دارند می توانند به این ماموریت ورود کنند 
و یاریگر معاونت علمی در خلق ارزش افزوده و ثروت در 

کشور شوند.

تشکیل کنسرسیومی از دانش بنیان ها برای 
رفع نیازهای گلوگاهی صنایع

در ادامه این نشســت میثــم فرج الهــی رییس مرکز 
طرح های کلان و پیشرو معاونت علمی نیز پس از معرفی 
اجمالی مرکز، گفت: یکی از مســیرهای تایید شده در 
دنیا برای راهبری طرح های کلان و پیشــرو؛ استفاده از 
ظرفیت های تعاونی اســت. به این معنا که چند شرکت 
بزرگ و کوچک با یکدیگر هم افزایی می کنند تا یک نیاز 
ملی را رفع یا محصولی اســتراتژیک را تولید کنند. این 

راهکار متاسفانه در ایران چندان مقبول نیست.
وی افزود: در تلاش هســتیم در دوره جدید به ســمت 
ایجاد کنسرسیوم یا تعاونی شــرکت های دانش بنیان 

و نوآور حرکت کنیم و با این روش کاربردی به پاســخ 
فناورانه و نوآورانه نیازها برسیم. در این مدل کاری، یک 
شرکت بزرگ به عنوان سرکنسرسیوم انتخاب شده و با 
چند شــرکت کوچک همراهی می کند تا محصولی به 

تولید برسد.
فرج الهی ادامــه داد: این کار در کنار حــل چالش ها و 
رفع نیازهای گلوگاهی به اتصال شــرکت های کوچک 
دانش بنیان و فناور به ظرفیت شرکت های بزرگ و بدنه 
اقتصادی کشور نیز کمک می کند. یکی از ملاحظات در 
این طرح واگذاری برخی طرح های کلان و پیشــران به 
استان های دیگر است تا بتوانیم با این کار به تمرکززدایی 
از تهران و پیشگیری از تجمیع امکانات در استان تهران 

کمک کنیم.

ایفای نقش شــرکت های فناور در زنجیره 
ارزش اصلی اقتصاد کشور

مهــدی الیاســی معــاون سیاســتگذاری و توســعه 
معاونت علمی نیــز با تاکید بر اینکه قانــون حمایت از 
شــرکت های دانش بنیان و جهش تولیــد دانش بنیان 
ظرفیت هــای خوبی در اختیار زیســت بــوم فناوری 
و نــوآوری قرار داده اســت، گفت: بایــد از این فرصت 
برای توســعه اقتصــاد دانش بنیــان و ایفــای نقش 
 شرکت های فناور در زنجیره ارزش اصلی اقتصاد کشور

 استفاده کنیم.
وی افزود: تغییرات ســاختاری در برخی ماموریت های 
معاونت علمی ذیل مفهوم جدیــد اقتصاد دانش بنیانی 
اســت که به عنوان این نهاد افزوده شد تا نقش آفرینی 
شرکت های دانش بنیان در اقتصاد کشــور ارتقا یابد و 
پیوند پایداری میان بنگاه های بزرگ فعال در بخش های 
مختلف با زیســت بوم فناوری و نوآوری ایجاد شود. به 
گفته الیاسی، صنایع خلاق و فرهنگی نیز در این تغییر 
ســاختارها جایگاه ویژه ای دارند چون بر این باوریم که 
سهم صنایع خلاق از اقتصاد کشور بســیار بالاتر از آن 

چیزی است که تصور می کنیم.

کارخانه های نوآوری رسوخ فناوری و نوآوری 
به زندگی مردم را تسهیل می کنند

مسعود حســنلو سرپرست ستاد توســعه فناوری های 
فرهنگی و نرم نیز در جمع مدیران کارخانه های نوآوری 
تاکید کرد: آینده زیست بوم فناوری و نوآوری به صنایع 
خلاق و نرم وابسته است و رســالت اصلی کارخانه های 
نوآوری الگوســازی برای رســوخ فناوری و نوآوری به 

زندگی مردم است.
وی افزود: مزیت صنایع خلاق ارتباط و نســبت جدی 
این صنعت با زندگی و حضور موثر بازیگران این عرصه 
در روزمرگی های مردم اســت و به دلیل اثرگذاری این 
صنعت در جامعه به دنبال توســعه زیست بوم صنایع 
خلاق در کشور هستیم. حســنلو مهم ترین وظایف این 
ســتاد را راهبری پروژه های راهبردی برای حل مسایل 
اصلی کشور و توسعه سبد صادراتی صنایع خلاق عنوان 
کرد و گفت: پایداری صنایع خلاق در کشــور وابستگی 
 زیادی به صادرات محصــولات و خدمات ارائه شــده 

دارد.
در ایــن نشســت چند ســاعته محمد جــواد صدری 
مهر دســتیار معاون علمی در ســاماندهی و توســعه 
زیرســاخت های فناوری نیز بــا ارائه آمــاری از تعداد 
کارخانه های نوآوری در کشور، بیان کرد: در حال حاضر 
در ۱۳ اســتان کارخانه ایجاد شده است و در ۱۴ استان 
نیز به زودی شکل خواهد گرفت و طی یک برنامه ۲ ساله 
تلاش خواهیم کرد یک شــبکه کاملی از کارخانه های 
نوآوری در کل کشور داشته باشیم. وی همچنین گفت: 
کارخانه های نوآوری نقطه تلاقی نیاز صنایع منطقه ای 

و نوآوارن باشند.
در این نشســت دســتورالعمل جدید معاونت علمی 
ریاســت جمهــوری در اعتباربخشــی و حمایــت 
از کارخانه های نوآوری به بحث و بررســی گذاشــته 
شــد. از دیگر برنامه های جانبی این نشســت می توان 
 به آغاز به کار شــبکه یکپارچه کارخانــه های نوآوری 

اشاره کرد.

برنامه ۲ ساله برای ایجاد کارخانه های نوآوری در سراسر کشور داریم

اتصال دانش بنیانها به بدنه اقتصادی کشور
News kasbokar@gmail.com

برای نخستین بار در کشــور یک شرکت دانش بنیان 
موفق به ســاخت پهپادهای ویژه بــرای پایش آنلاین 
مزارع کشــاورزی و اطفا حریق شــد. حســین خانی 
مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان با اشاره به ساخت 
پهپادهای ویژه برای پایش آنلاین مزارع کشــاورزی و 
آتش نشانی و اطفا حریق گفت: این پهپاد پس از پرواز بر 
روی مزارع کشاورزی به صورت آنلاین تصاویری را ارائه 
می دهد و به واسطه این تصاویر کشاورز نیروی انسانی 
و حتی تجهیزاتی که در حال فعالیت است را مدیریت 

و رصد می کند.
وی گفت: همچنین کشــاورزان با تلفن همراه خود و 
نرم افزارهای موجود می توانند از راه دور با پهپاد، مزارع 

کشاورزی را پایش کنند. مدیرعامل این شرکت دانش 
بنیان ضمن اشاره به اینکه این پهپاد اطلاعاتی نظیر کم 
آبی محصولات، آلودگی هــا و آفات محصولات، تراکم 
و روند رشــد محصولات را در اختیار کشــاورزان قرار 
می دهد، گفت: این نوع پهپاد نمونه مشابه ندارد و برای 
اولین بار در استان های همدان و قم به صورت پایلوت 

اجرایی شد.
خانی ادامه داد: ممکن اســت در بخشی از نقاط زمین 
کشاورزی آب به خوبی توزیع نشود و گیاه آسیب ببیند 

و یا بروز مسائلی که احتمالاً بر میزان برداشت تأثیرگذار 
است، بنابراین کشاورز از طریق دسترسی به این تصاویر 

می تواند نقاط ضعف را شناسایی و رفع کند.
وی نگهبانی مزارع، نگهبانی دام ها و پایش سیســتم 
آبیــاری را از دیگر ویژگی ها و کاربردهــای این پهپاد 
برشــمرد و گفت: این پهپادها همچنیــن در مصارف 
دیگر چون سمپاشــی مورد اســتفاده قرار می گیرند 
و موجب صرفه جویــی ۶۰ درصدی در مصرف ســم 
و ۹۰ درصدی در مصرف آب شــده اســت؛ استفاده 

از این نــوع پهپادها مانــع از بین رفتــن محصولات 
کشــاورزی توســط تراکتــور می شــود و ضایعات 
 را کاهــش می دهــد و از آلودگی هــای محیطــی 

جلوگیری می کند.
مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان به مدل دیگری 
از این نوع پهپادها در آتش نشــانی اشاره کرد و گفت: 
این نوع پهپاد هم برای اولین بار در این شرکت دانش 
بنیان طراحی و ساخته شده است و مداومت پروازی ۸ 
ساعته و قابلیت حمل شلنگ آتش نشانی را به ارتفاع 
خیلی زیاد دارد. با استفاده از این پهپاد، نیروی انسانی 
و نردبان حذف می شــود و می توان با هزینه بسیار کم 

وبدون محدودیت از آن استفاده کرد.

شــرکت آلفابت به اداره کســب و کار "گوگل دامین” 
)Google Domains( خاتمــه داده و آن را بــه 
شرکت "اسکوئر اسپیس" می فروشد. بلومبرگ به نقل 
 از یک منبع آگاه نوشت: شــرکت "اسکوئر اسپیس"، 
دارایی های مربوط به کسب و کار "گوگل دامین" را به 
مبلغ حدود ۱۸۰ میلیون دلار خریداری کرده است. این 

دارایی ها شامل ۱۰ میلیون دامنه ای هستند که توسط 
"گوگل دامین" میزبانی شده اند.

آنتونی کاسالنا، بنیانگذار و مدیرعامل شرکت "اسکوئر 
اســپیس" در بیانیه ای اظهار کرد: بسیار مفتخریم که 

برای خدمت به مشتریان کســب و کار "گوگل دامین" 
انتخاب شــده ایم. دامنه ها بخش مهمی از زیرساخت 
وب و بخش ضروری از حضور آنلاین هر کســب و کاری 
هستند.   این شرکت اعلام کرد که قیمت تمدید مشتریان 

"گوگل دامین"را به مدت حداقل ۱۲ ماه پس از بســته 
شــدن قرارداد، رعایت می کند. همچنین به ارائه دهنده 
انحصاری دامنه ها برای مشتریانی تبدیل خواهد شد که 
به همراه اشتراک "ورک اســپیس" خود، دامنه ای را از 
گوگل خریداری می کنند. بر اساس گزارش بلومبرگ، 

این قرارداد در سه ماهه سوم امسال نهایی خواهد شد.

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( گفت: شرکت های 
دانش بنیان علاوه بر اشتغالزایی با تکیه بر دانش و آموزش 
مهارت باعث پایداری مشاغل می شوند. به گزارش معاومنت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
خاکسار قهرودی در حاشیه بازدید از نمایشگاه آبادیران؛ 
معرفی شرکتهای دانش بنیان را امری ضروری عنوان کرد 
و گفت: این شرکت ها علاوه بر اشتغالزایی با تکیه بر دانش و 

آموزش مهارت باعث پایداری مشاغل می شوند.
قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( در پاسخ به این سؤال 
که شرکت های دانش بنیان تا چه اندازه می توانند در ایجاد 
اشتغال نقش داشته باشند گفت: با توجه به شرایط جدید و 
نیازی که به وجود دانش در شغل هست، شرکت های دانش 
بنیان می توانند نقش خیلی زیادی در اشتغالزایی داشته 
باشند.اینکه می گویم شرایط جدید به این دلیل است که با 
توجه به نیاز در این حوزه و توسعه یافتن بخش های خدماتی 
کار، آموزش و توانمند شدن منجر به ایجاد شغل می شود. 
خاکسار با بیان اینکه شــرکت های دانش بنیان در ایجاد 
کارهای خدماتی و شغل های جدید ۱۰۰ درصد اثرگذار 

هستند،عنوان کزد: این شرکت ها در درجه اول باعث می 
شوند شغل ایجاد شود. ثانیا دانش و آموزش مهارت می تواند 
شرط و تضمین پایداری شغل باشد و شرکت های دانش 
بنیان این را نیز فراهم  می کنند. در حقیقت اگر شرکت های 

دانش بنیان نباشند،شغلی هم  نیست.
وی تصریح کرد: بیش از پول، تسهیلات و امکانات مالی، در 
حقیقت توانایی و دانش حرفه ای که فرد به آن مشغول می 
شود در ایجاد و پایداری شغل موثر است.اگر دانش و نظرات 
و توانایی باشد پول را به هدف می رساند و پول را به نوعی 
مثمر ثمر می کند.در غیر این صورت پول به هدر می رود.اگر 
نیازمند پولی را که به صورت وام دریافت می کند به هدف و 
سرانجام نرساند تبدیل به یک نیازمند و محروم بدهکار می 
شود. خاکسار قهرودی شرکت های دانش بیان را در ایجاد و 
پایداری شغل بسیار موثر دانست و افزود: معرفی این شرکت 
ها امری ضروری است زیرا کار این شرکت ها نسبت به کارها 
و مشاغل دیگر جدید است.همه باید در معرفی شرکت های 
دانش بنیان کوشا باشند.ما در کمیته امداد به  سهم خود 

برای معرفی این شرکت ها تلاش می کنیم.

وزیر آموزش و پــرورش از اخذ مجوز مجــوز جذب هزار 
نخبه در آمــوزش و پرورش خبر داد و گفــت: بودجه این 
وزارتخانه باید طبق قانون افزایش پیدا کند، تحول نیازمند 
قرارگیری علم و حلم در کنار یکدیگر است چراکه تحول 
به صورت آنی رخ نمی دهد. رضامراد صحرایی در نشست 
هم اندیشی جمعی از نخبگان و صاحبان استعدادبرتر با وزیر 
آموزش وپرورش و قائم مقام بنیاد ملی نخبگان به طرح جذب 
و اشتغال نیروی انسانی نخبه و مستعدبرتر اشاره کرد و افزود: 
مجوز جذب هزار نخبه در آموزش و پرورش اخذ شده است 
که این مهم می تواند نقش بسزایی در ارتقاء کیفی حوزه 

آموزش داشته باشد.
وی با بیان اینکه بودجه آموزش و پرورش باید طبق قانون 
افزایش پیدا کند، خاطرنشان کرد: تحول نیازمند قرارگیری 
علم و حلم در کنار یکدیگر است چراکه تحول به صورت آنی 
رخ نمی دهد. وضع موجود حاصل عملکرد یک ساله و دو 
ساله نیست؛ بنابراین نباید انتظار داشت در یک بازه زمانی 
کوتاه، تمام مشکلات رفع شود. از طرف دیگر، در این مسیر 

نباید دچار غرور شد.

وزیر آموزش و پرورش یادآور شد: پیدا کردن راه حل برای 
مشــکلات جامعه، نیازمند برقراری ارتباط میان نخبگان 
علمی، نخبگان دینی و نخبگان مدیریتی است، این ارتباط 
غیرممکن های زیادی را ممکن می کند. صحرایی با بیان 
اینکه جلسات با نخبگان باید به صورت تخصصی ادامه یابد 
تا بتوان توانمندی های این افراد را در حوزه های مورد نیاز به 
کار گرفت، گفت: نخبه نسبت به پدیده های عادی نیز سوال 
دارد و این در حالی است که افراد دیگر با این پدیده ها زندگی 

می کنند و این یعنی تفاوت فرد نخبه با دیگران.
وی به تاریخچه دانشسراها و هدف آنها در تربیت معلم برای 
روستاها اشاره کرد و اظهار داشت: آموزش و پرورش قوی 
مقدمه بلافصل ایران قوی است و مقدمه آموزش و پرورش 
قوی، معلم قوی اســت. وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: 
برای تربیت معلم قوی باید ابتــدا هویت معلمی را در وی 
نهادینه کرد و در کنار آن دانش و فن انتقال دانش را نیز به 
وی آموخت چون معلم با محصل که یک انسان است، سر و 
کار دارد؛ بنابراین باید از هنر وارد شدن به دنیای دانش آموز 

بهره مند باشد.

طراحی پهپاد آتش نشان به مدد دانش بنیان ها 

کسب و کار دامنه گوگل فروخته شد

هزار نخبه در آموزش وپرورش جذب می شونددانش بنیان ها موجب پایداری مشاغل می شوند
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سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه ترجيحي واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

يكي از دغدغه هاي بســيار بزرگ افرادي كه مي خواهند 
كسب وكار نوآورانه و جديدي را راه اندازي كنند، اين است 
كه چگونه ايده هاي استارت آپي خوبي پيدا كنند. هيچ كسي 
با تلاش و فكر كردن نمي تواند به يك ايده جذاب دســت 
پيدا كند. ايده ها از مشكلات نشــأت مي گيرند، مشكلات 
اساســي كه يك فرد يا اطرافيانش با آن مواجه هســتند. 
بهترين ايده هاي استارت آپي در 3 چيز مشترك هستند: 
آنها ايده هايي در حــوزه علايق بنيان گذاران هســتند، 
خود بنيان گــذاران مي توانند آن را بســازند، آن ايده ها 
براي مردم ارزشــمند هســتند. در ادامه چنــد فاكتور 
 بســيار مهم براي يافتن ايده هاي اســتارت آپي خوب را 

مي خوانيد. 

 مشكل
هر كسب وكاري بايد يك مشــكل را حل كند يا يك نياز را 
برطرف سازد، چراكه اگر اينگونه نباشد، هيچ نيازي به آن 
وجود ندارد، اما بســياري از اســتارت آپ ها اين اشتباه را 
مرتكب مي شوند و روي ايده هايي سرمايه گذاري مي كنند 

كه هيچ ارزشي ارائه نمي كند. 
براي پيدا كردن نياز واقعي بايد با مردم صحبت كرد، اما در 
بسياري از مواقع مردم شما را گمراه خواهند كرد، بنابراين 
بايد دقت كافي داشت. به عنوان مثال، مردم به شما نخواهند 
گفت كه »من از آن استفاده نمي كنم«، بلكه احتمالا خواهند 

باشــند كه از آن گفت »به نظرم افراد بسيار زيادي 
ر استفاده مي كنند.« و هزاران  ا هز

بهانه ديگر. 

 نياز
هنگامي كه يك اســتارت آپ راه اندازي 
مي شود، بايد حداقل افرادي باشند كه 
در همان لحظه آن محصول يا خدمات 
را بخواهند. شــما نبايد روي افرادي 
كه مي گويند ممكن اســت يك روز از 
سرويس شما اســتفاده كنند، حساب 
باز كنيد. معمولا گروه اول تعدادشان 
خيلي كم است. اگر چيزي وجود داشته 
باشد كه تعداد زيادي از مردم به آن نياز 
داشته باشند، مطمئنا قبلا ساخته شده 

است. به عبارت ساده تر، اگر شما دو ايده 
با شرايط زير داشــته باشيد، حتما دومي را 

انتخاب كنيد. 
- مي توانيد چيزي بســازيد كه تعداد بسيار 

زيادي از مردم آن را مي خواهند. 
- مي توانيد چيزي بسازيد كه تعداد كمي از مردم شديدا 

آن را مي خواهند. 

 مهارت
اگر نگاهي به ايده هاي استارت آپي موفق بيندازيد، متوجه 
مي شويد كه اكثر بنيان گذاران مهارت هايي در حوزه كاري 

كه انجام مي دهند، دارند. بياييد ايــن موضوع را به نحوي 
ديگر بررسي كنيم. شما فردي آگاه در زمينه استارت آپ ها 
هستيد. در اين صورت بارها اتفاق خواهد افتاد كه ايده اي 
به ذهن شــما خطور خواهد كرد، آن را در ذهن خود مرور 
مي كنيد تا مطمئن شــويد كه يك ايده خوب باشد و ارزش 
سرمايه گذاري هزينه و زمان را داشته باشد، اما اگر شما يك 
برنامه نويس باشيد، به جاي فكر و مرور پي در پي، خواهيد 
گفت: همين امشب نسخه اوليه آن را ايجاد مي كنم تا ببينم 

امكان پذير است يا نه؟
در آينده زندگي كنيد. سعي كنيد از جديدترين و به روزترين 
اخبار آگاه باشــيد و از بهترين محصولات استفاده كنيد تا 
نيازهاي بعدي را شناسايي كنيد. همزمان روي مهارت هايي 
كه فكر مي كنيد خيلي ســريع به آنها نياز خواهيد داشت، 

تمركز كنيد. 

 دقت
مطمئن باشيد هنوز هم مي توان سرويس هايي را كشف كرد 
كه مردم بعد از مدتي استفاده از آن با خود بگويند »قبل از 
اين محصول من چه كار مي كردم؟« تنها راه اين است كه دقت 

از خود سوال كنيد. چرا صندوق خود را بالا ببريد. مدام 

ايميل من اينقدر پر است؟ به دليل اينكه شما ايميل زيادي 
دريافت مي كنيد يا به دليل اينكه وقت نداريد ايميل هاي بد 
را حذف كنيد؟ آيا اصلا صندوق ايميل به اندازه كافي كارايي 

دارد؟ چه مشكلاتي هست كه بايد حل شود؟

 دانشگاه
اگر دانشجو هستيد، چند توصيه براي شما داريم. به هيچ وجه 
زمان خود را صرف كلاس هاي آمــوزش كارآفريني نكنيد. 
هيچ چيزي مثل كارآفريني و شروع به كار كردن نمي تواند 
به شما كارآفريني را ياد دهد. به جاي آن، زمان خود را صرف 

مهارت هاي كاربردي تر كنيد. 
اگر دانشجو هستيد، بيشتر وقت خود را صرف بررسي ايده ها 
كنيد. جستجو كنيد و ببينيد در سراسر جهان چه ايده هاي 
استارت آپي جذابي در حال اجراست. شما به هيچ وجه لازم 
نيست كلاس هاي بسيار زيادي شــركت كنيد و بعد از آن 

شروع به كار كنيد. 

 رقبا
زماني كه شــما يك ايده خوب به ذهن تان رســيد، اغلب 
نخستين چيزي كه به ذهن تان مي رسد، اين است كه آيا كسي 
قبل از من به اين ايده رسيده است يا نه؟ نگران اين موضوع 
نباشيد، ۱۰ دقيقه جستجو در اينترنت مي تواند نگراني شما 

را برطرف كند. 
البته ممكن است ايده شــما قبلا كار شده باشد، در چنين 
مواقعي بايد رقيب خود را بررســي 
كنيد و ببينيد وضعيت آن چگونه 
است؟ به ياد داشته باشيد يك ايده  
خوب با رقيب بهتر از يك ايده ضعيف 

بدون رقيب است. 

 هم راستايي
اگر تحصيلات شما، مهارت ها و ايده شما هيچ 
ربطي به هم ندارند، بدانيد يك جاي كار 
ايراد داريد. ايده هاي موفق معمولا 
توسط افرادي ساخته مي شوند كه 
در آن ايده تخصص كافي را دارند. 
به عنوان مثال، اگر شــما در حوزه 
پايگاه داده ها كار مي كنيد، بايد ايده اي 
در همين حوزه داشته باشيد. بايد از خود بپرسيد 
كه در شغلم چه مشكلي هست كه تا به حال به آن 

توجهي نشده؟ و چرا؟

   نتيجه گيري: يافتن ايده هاي استارت آپي خوب
پيدا كردن ايده هاي استارت آپي خوب، ايده هايي كه واقعا دردي 
را دوا كنند، كار بســيار ظريف و سختي است، اما كافي است 
پشتكار لازم براي شروع استارت آپ تان را داشته باشيد. امواج 
را دنبال كنيد، مشكلات را بيابيد، ايده اي در راستاي تخصص 

خود پيدا و همواره براي رشد مهارت هاي خود تلاش كنيد. 
www. shabta. com

ايده هاي    استارت آپي   موفق    از  كجا   نشأت    مي گيرند؟

نزديك بيني بازاريابی چيست؟
 مفهــوم »نزديك بيني بازاريابــي« را »تئودور 
لويت« در سال ۱۹۶۰ معرفي كرد. شايد به راحتي 
بتوان گفت نزديك بيني بازاريابي لويت، كمك 
بزرگي به ادبيات بازاريابي كرده است. نزديك بيني 
بازاريابي يكي از تفكرات اساسي بازاريابي به ويژه 
در بازارگرايي است. همانطور كه لويت مشاهده 
كرد، تفاوت بين بازاريابي و فروش، بيش از تفاوت 
معنايي آنهاست. فروش به نيازهاي فروشنده توجه 
دارد، بازاريابي به نيازهاي خريدار. فروش از پيش 
براي اين برنامه ريزي شده كه كالاي فروشنده را به 
پول نقد تبديل كند، بازاريابي با هدف رفع نيازهاي 
مشتري به وسيله محصول، همه مراحل وابسته 
از ايجاد، تحويل و ســرانجام مصرف آن را شامل 
مي شــود. لويت معتقد بود كه علت افت و خيز 
صنايع، بيش از آنكه از سوي مصرف كننده باشد، 
از محصول شان بود. لويت در مقاله پيشگامانه اش، 
چهار حالت كه اين پيامد را ضمانت مي كند، در 

نظر مي گيرد: 
۱- اعتقاد به اينكه رشــد بــا جمعيتي رو به 

گسترش حاصل مي شود. 
۲- اعتقاد به اينكه هيچ رقيب جايگزيني براي 

محصول اصلي صنعت وجود ندارد. 
۳- اعتقاد راســخ به توليد انبوه و مزاياي افت 
سريع هزينه هاي واحد، همانطور كه بازده رو 

به افزايش است. 
۴- برنامه ريــزي از پيش تعيين شــده براي 
محصولي كه بــا دقت تحــت آزمايش هاي 
كنترل شده علمي قرار گرفته، بهبود يافته و 

هزينه هاي توليد آن كاهش يافته است. 
وقتي شــركت مفهــوم بازاريابــي را به كار 
مي گيرد، اول بايد كســب وكارش را تعريف 
كند. همانطور كه لويت نتيجه گيري مي كند، 
سازمان بايد بياموزد كه خود را نه توليدكننده 
يا ارائه دهنده خدمات، بلكه مانند يك مشتري 
ببيند، چراكه اين كار باعث مي شــود مردم با 
آن شركت دادوستد كنند. يك سازمان بايد از 
تعريف هدف  هاي خود به طور دقيق خودداري 
كند. اين كوته بيني شــركت را نزديك بيني 

بازاريابي مي گويند.
 www. tebyan-ardebil. ir

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

داشتن كارمنداني با صفات و شخصيت مثبت براي رشد و توسعه هر 
سازماني بسيار مهم است، اما اينكه مديران و صاحب كاران چگونه 

با پرسنل خود رفتار مي كنند هم به همان اندازه مهم 
است. شــما نمي توانيد اخلاق و رفتار 

كارمندان خود را عوض كنيد، 
اما مي توانيد با رفتار خود در 

وجدان كاري و روحيه آنها 
تاثير مثبت بگذاريد.

 واضح اســت كه در اين 
صورت سازماني موفق و رو 

به رشد خواهيد داشت.
هر چقدر كارمنــدان بتوانند 

بيشــتر بــا مديران شــان به 

گفتگو بنشــينند متعهدتر و باانگيزه تر مي شــوند. اين گفتگو ها 
مي تواند دربــاره فعاليت ها، اهداف مورد نظــر، برنامه هاي كاري، 
پروژه هــا و انتظارات باشــد. اين گفتگو هــا آنها را 
 مسئوليت پذيرتر می كند و به آنها حس مالكيت 

مي دهد. 
هدف شــما به عنوان مدير بايد اين 
باشد كه حس مســئوليت پذيري 
را در كارمندان تان پرورش دهيد 
و به آنها حس مالكيت القا كنيد تا 
بتوانند فعاليت هــا، پروژه ها و... را 
در دايره مســئوليت خود دانسته 
 و با تعهد بالايي آنهــا را به انجام

 برسانند. 

با  كارمندان  خود   گفتگو كنيد

كندوان؛ شگفت انگيزترين روستاي صخره اي جهان

روستاي كندوان به سبب ويژگي معماري صخره اي و بافت مخصوص در 
فهرست آثار ملي كشور به ثبت رسيده اســت. كندوان يكي از ۳ روستاي 
صخره اي جهان اســت و جاري بــودن زندگي مردم در اين روســتا يك 
اســتثنا در دنيا به حســاب مي آيد، چراكه نظير اين روستاي صخره اي 
همچون »كاپادوكيه« تركيه و »داكوتاي« آمريكا فاقد ســكنه هســتند. 
روستاي كندوان يكي از جاذبه هاي گردشگري زيبا و منحصربه فرد استان 
آذربايجان شرقي به شمار مي رود كه عمده شهرت خود را مرهون خانه هايي 

است كه به شكل كندوي عسل در دل صخره هاي سنگي كنده شده اند. 

 موقعيت و ويژگي هاي جغرافيايي
كندوان نام يكي از روستاهاي استان آذربايجان شرقي است كه در ۶۰ كيلومتري 
جنوب غربي شهر تبريز قرار دارد. در واقع، روستاي كندوان يكي از روستاهاي 
دهستان ســهند و از توابع بخش مركزي شهر اسكو محســوب مي شود. از 
نكته هاي جالب توجه درباره اين معجزه طبيعي اين است كه روستاي كندوان 
در اثر فعل و انفعالات آتشفشاني كوه  سهند و ساير كوه هاي آتشفشاني منطقه 
طي هزاران سال در يكي از خوش آب و هواترين مناطق استان به وجود آمده 
است؛ مواد مذاب و گدازه هاي حاصل از فعاليت كوه هاي آتشفشاني به بيرون 
پرتاب شده و در طول سال ها روي هم انباشته شده اند. همچنين اين توده ها بر 
اثر عوامل طبيعي مانند باد و باران دچار تغيير شكل و تبديل آنها به كران هايي 
شده  است كه امروزه در منطقه قرار دارند. هرچند كران هايي ناحيه ورودي 
روستا به دليل عوامل جوي دچار آسيب شده اند، ولي كران هاي ناحيه شرقي 

و انتهايي روستا به دليل وجود تپه هاي مرتفع نسبتا سالم تر باقي مانده اند. 

 معماري روستاي كندوان
وجه تسميه روستاي كندوان به دليل خانه هايي است كه در دل صخره هاي 
بومي قرار دارند و شــيوه معماري به كاررفته در ساخت آنها سبك بومي و 
صخره اي است. در معماري صخره اي مصالح ساختماني مانند گچ، آهك، 
خشت و... حضور نداشــته و فضاي مورد نظر با حكاكي درون سنگ ايجاد 
مي شود. در واقع، اين سبك معماري نمونه اي از جدال انسان با طبيعت بر 
سر تصاحب صخره هاي طبيعي است. اين روستا به دليل معماري و بافت 

خاص خود در فهرست آثار ملي كشور به ثبت رسيده است. 
البته آنچه كندوان را از نمونه هاي مشابه آن متمايز مي كند، جريان زندگي 
و ســكونت بالغ بر ۱۱۷ خانواده در داخل اين صخره هاست و اهالي آن به 
مشاغل روستايي مانند كشاورزي، دامداري و توليد صنايع دستي اشتغال 
دارند. برخلاف تصور، اين خانه هاي صخره اي همانند منازل مسكوني عادي 
داراي بخش هاي مختلفي مانند اتاق نشــيمن، صندوق خانه، آشپزخانه و 
حتي مجهز به سيستم لوله كشي آب و برق هســتند. قطر ديوارهاي اين 
خانه هاي جالب در حدود ۲ متر بــوده و ازاين رو فضاي داخل خانه به طور 

طبيعي در زمستان ها گرم و در تابستان ها خنك است. 
از نكته هاي جالب توجه اينكه ارتفاع بيشتر اين توده هاي صخره اي در حدود 
۴۰ متر بوده و اغلب اين كران ها از دو تا چهار طبقه تشكيل شده اند، ولي به دليل 
ساختار صخره اي كران اين طبقه ها از يكديگر مستقل بوده و از داخل ارتباطي با 
يكديگر ندارند؛ ازاين رو براي دسترسي به طبقه هاي بالايي كران ها پلكان هاي 
زيبايي از بدنه خود كران تامين مي شود. معمولا طبقه همكف اغلب كران ها به 
عنوان اصطبل مورد استفاده قرار گرفته و ساير طبقه ها داراي كاربري مسكوني 
هستند. به دليل قطر زياد كران ها، ايجاد نورگير در طبقه هاي پايين بسيار دشوار 
است، به همين دليل نورگيرها و پنجره ها در طبقه هاي بالايي قرار دارند. پنجره ها 
و نورگيرهاي تعبيه شده به شكل شطرنجي و از جنس چوب و شيشه هستند. 
همچنين روستاي كندوان داراي بخش هاي مختلفي از جمله مسجد، حمام، 
مدرسه و آسياب بوده و كران مسجد يكي از بزرگ ترين كران هاي روستاست. 
آبريزهاي روستا نيز خارج از كران ها و در كنار معبرها قرار دارند و چند خانواده 
به صورت مشترك از يك آبريز استفاده مي كنند. بيشتر آبريزها داراي چند محل 

نشيمن و انباره هستند كه موقعيت آن بستگي مستقيم به شيب زمين دارد. 

 وجه تسميه و پيشينه تاريخي
در تاريخ اين منطقه چنين نقل شــده است كه ســاكنان روستايي به نام 
حيله ور- واقع در دو كيلومتري غرب كندوان- نخســتين گروهي بوده اند 
كه در قرن هفتم هجري براي در امان ماندن از يورش مغول ها به دشتي در 
مقابل كندوان فعلي مهاجرت كرده و به تدريج درون كران ها را براي تامين 
پناهگاهي براي خود حفاري كرده اند. البته برخي از باستان شناسان قدمت 

اين روستا را به دوره هاي پيش از اسلام نسبت مي دهند. 

 جايگاه جهاني روستاي كندوان
از جمله آثار مشابه روستاي كندوان در ساير نقاط جهان مي توان به دره گورمه 
در تركيه اشاره كرد كه وسعت آن در حدود ۱۵ تا ۲۰ برابر روستاي كندوان 
است. به طور كلي، در سطح جهان فقط ۳ روستاي صخره اي تاكنون شناسايي 
شده اند كه شامل روستاي كاپادوكيه در تركيه، داكوتا در آمريكا و كندوان در 
ايران است كه در ميان اين روستاها، در حال حاضر فقط در روستاي كندوان 

ايران زندگي جريان دارد و دو روستاي مشابه خالي از سكنه هستند. 

 جاذبه های كندوان
چشمه هاي آب معدني كندوان نيز يكي از جاذبه های اين روستاي باستاني 
محسوب مي شود و به دليل برخورداري از كمترين درصد سختي و سنگيني 

براي درمان بيماري هاي كليوي بسيار مفيد است.
www. kojaro. com
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